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La comissió unitària d’entitats de Terrassa per una sanitat pública convoca una nova mobilització

Defensar la sanitat pública, ens va la vida! 
Manifestació el pròxim 21 d’octubre
Pep Valenzuela

T errassa vol omplir de nou 
els carrers del centre per 
continuar defensant i re-

clamant una sanitat pública 100% 
que garanteixi la salut i la vida de la 
població. La Comissió d’entitats en 
defensa de la sanitat pública con-
voca per al pròxim 21 d’octubre 
una gran manifestació que torni a 
posar sobre la taula les reivindica-
cions generals i immediates que ja 
foren plantejades amb motiu de la 
massiva protesta realitzada el pas-
sat 14 de gener:

1«-Demanem que el 25 % del 
pressupost es destini a l’ATEN-
CIÓ PRIMÀRIA. Els Centres 
d’Atenció Primària (CAP), són 
molt importants en la prevenció i 
promoció de la salut. Fer un cor-
recte seguiment dels pacients i 
assegurar el benestar de tots i to-
tes requereix uns recursos que les 
administracions, actualment, no hi 
dediquen.

2-Demanem recuperar uns ser-
veis de proximitat, que siguin una 
referència. L’atenció amb personal 
suficient perquè les visites puguin 
realitzar-se en les primeres 48 ho-
res, com estableix la mateixa Gene-
ralitat de Catalunya.

3-Ara més que mai, calen més 
recursos per a les unitats de salut 
mental, millorant la qualitat de 
l’atenció per tal d’evitar patiments 
innecessaris, tant a pacients com a 
familiars.

4-Exigim uns serveis de pediatria 
de referència a cada CAP. La salut 
dels nostres infants és molt impor-
tant, és el nostre futur. Volem uns 
serveis d’odontologia suficients i 
adequats per a tota la ciutadania, 
d’accés universal als nostres Cen-
tres d’Atenció Primària.

5-És primordial a Terrassa un 
CUAP (centre d’urgències d’aten-
ció primària) amb personal propi, 
dimensionat al volum de població 
de la ciutat, amb servei 24 hores al 
dia i 7 dies a la setmana, que ajudi 
a descongestionar el col·lapse de les 
urgències i faciliti l’accés al sistema 
sanitari.

6-Exigim la construcció d’un nou 
CAP NORD, que actualment té 
unes instal·lacions sanitàries obso-
letes i amb mancances d’espai, per 
la dignitat de l’atenció sanitària que 
ens mereixem.

7-Estem en desacord que el CAP 
CAN ROCA es gestioni de forma 
mixta (CST-Mútua), ja que per-
judicarà els usuaris amb proble-
mes burocràtics i administratius, i 
agreujarà les llistes d’espera, ja de 
per si inacceptables. Mútua és una 
organització privada, on el CAT-
SALUT ha permès que preval-
gués l’interès econòmic de Mútua 
quedant-se l’atenció dels especia-
listes, per sobre de l’interès sanitari 
de la ciutadania.

En Pepe Sánchez, president de la 
Federació d’Associacions Veïnals 
de Terrassa (FAVT), informà en 
conversa amb Malarrassa, sobre 
les activitats en marxa per garantir 
un gran èxit de la manifestació. El 
pròxim cap de setmana començarà 
la distribució de cartells i octave-
tes per tota la ciutat. El manifest, 
no obstant això, no es farà públic 
fins al dia 16 d’octubre en roda de 
premsa.

El dirigent veïnal explica que, 
malauradament, hi ha poques 
novetats. Del conjunt d’accions 
que s’exigien en la mobilització del 
gener passat, només hi ha hagut 
resposta positiva i real pel que fa a 
la demana sobre la gestió del CAP 
Can Roca. La comissió d’entitats 

rebutjava la gestió mixta del ma-
teix per part del Consorci Sanitari 
i Mútua de Terrassa, argumentant 
que això perjudicaria les persones 
usuàries amb problemes buro-
cràtics i administratius, així com 
agreujaria les llistes d’espera. Sánc-
hez informà que, ara ja, només el 
CST gestiona el CAP Can Roca.

Tanmateix, afegeix la Maite 
Bayès, membre de la Marea Blanca 
i de la comissió unitària denuncia 
que la reversió d’aquesta gestió no 
ha anat acompanyada d’augment 
de recursos i personal. De manera 
que «les coses funcionen igual, les 
cites amb el metge de capçalera en-
cara triguen un mes, amb l’especia-
lista un any o més, tampoc han mi-
llorat les llistes d’espera», assegura 
la Maite, infermera jubilada. 

«La situació, en general, ha em-
pitjorat», sentencia. Afirma que 
la mobilització del gener passat 
va aconseguir que el conseller de 
Salut, en Balcells, es reunís amb 
la comissió i es comprometés a 
resoldre els problemes. «Ens van 
prometre», recorda la Maite, «però 
només van fer la reversió del CAP 
Can Roca, i ja està. Ni la situació 
a Terrassa ni al país ha millorat, al 
contrari: les llistes d’espera encara 
duren. De fet, ara ja comptem la 
gent que espera per la llista d’espe-
ra».

La membre de la Plataforma en 
Defensa de la Sanitat Pública-Ma-
rea Blanca cita l’augment de proves 
que es deriven a la sanitat privada, 
i es demana: «això cal? No po-
dem fer que la pública funcioni en 
lloc de passar-li feina a la privada? 
Cada vegada hi ha més desigual-
tat», emfasitza, «això encareix la 
sanitat pública al mateix temps 
que dona forces a la privatització, 
cada cop més gent s’hi apunta».

En aquest 
c o n t e x t , 
les prome-
ses d’un 
nou CAP 
Nord i de 
construc-
ció d’un 
C U A P 
( c e n t r e 
d’urgències 
d ’atenció 
primària) 
i CAP, un 
model de 
centre d’as-
s i s tè nc ia 
que Terras-
sa encara 
desconeix; i 
d’ampliació 
del CAP 
Sud, sonen 
a molt poca 
cosa.

La Maite 
Bayès de-
fensa que 
s’ha de «re-
forçar molt 
la mobilit-
zació i fer-
ho de for-
ma constant, això són lliçons clares 
del que hem viscut», subratlla. «La 
mani del gener va fer pressió, va 
forçar el govern a moure’s i fer pro-
meses que queden per a l’heme-
roteca. Ara veiem que això només 
no és suficient, cal continuïtat en la 
mobilització, cal denunciar, posar 
reclamacions».

Tot mirant el 21 d’octubre, les 
12 entitats membres de la comis-
sió unitària per la sanitat pública, 
entre les quals la FAVT, la Marea 
Blanca-Plataforma en Defensa de 
la Sanitat Pública, la Taula de l’Ai-

gua, l’OAT, el Consell d’Entitats, 
el Moviment per Pensions Dignes, 
no ha deixat de treballar. «Per la 
manifestació hem de fer el mateix 
procés que per la del 14 de gener», 
assegura en Sánchez: reunions 
amb les associacions veïnals a tots 
els districtes i amb altres entitats. 
Unes 40 organitzacions ciutadanes 
s’han vinculat ja a la convocatòria, i 
esperen que fins al dia mani 21 oc-
tubre el nombre arribi novament, 
almenys, a les 83 que llavors van 
participar.

Estrella Gil 
Activista de Prou Barrere s

L es persones en edat adulta 
amb una discapacitat ad-
quirida o de naixement no 

tenen seguiment mèdic per part 
d’especialistes en la seva patologia. 
La sanitat pública no respon a la 
seva necessitat de rehabilitació o 
simple manteniment. Per a una 
persona amb discapacitat com, per 
exemple, paràlisi cerebral, poliomi-
elitis/SPP o espina bífida no hi ha 
cap seguiment mèdic fora del de 
capçalera. Això passa amb qualse-
vol discapacitat de caràcter crònic.

Perdre una mica de mobilitat en 
la seva vida diària suposa trastocar 
completament aquesta vida, ja que 
la seva dependència augmenta. Per 
això és tan important el manteni-
ment de les capacitats motrius de 
la persona el màxim de temps pos-
sible. Això només és possible amb 
un acurat seguiment mèdic de l’es-
pecialista i un programa persona-
litzat de rehabilitació.

Sol·licitem que les persones que 
tinguin aquestes discapacitats pu-
guin accedir al seu especialista da-
vant qualsevol dubte i sigui aquest, 
i no el metge de capçalera, qui li 
vagi guiant en la seva convivència 
amb la seva discapacitat. Així ma-
teix, a part d’un possible suport 
farmacològic, necessitem suport de 
fisioteràpia continuat i fet a mesura 
de les nostres capacitats. El Con-
sorci Sanitari de Terrassa disposa 
d’especialistes i espais adequats per 
a donar resposta a aquesta deman-
da.

A Terrassa, hi ha més de 8.460 
persones amb un grau de discapa-
citat reconegut. És una xifra prou 
elevada per a justificar un pla d’ac-
tuació que respongui a les necessi-
tats de manteniment de qualitat de 
vida d’aquestes persones. Ningú les 
ha ensenyat a conviure amb la seva 
diversitat.

El sistema de Salut Pública es 
concentra en la rehabilitació du-
rant un breu període de temps, 
però necessitem eines, estratègies 

que ens ajudin a conviure amb la 
nostra discapacitat, en l’àmbit físic 
(fisioteràpia) i psicològic (Xerra-
des) al llarg de tota la vida. Cada 
cop, l’esperança de vida és més alta, 
també això incrementa la depen-
dència de les persones. La sanitat 
pública ha de respondre a aquest 
repte.

Durant els últims mesos s’ha 
fet una prova pilot al CAP Est 
i al CAP Rambla per a malalts 
crònics on una sèrie de professio-
nals de la salut van fer xerrades o 
sessions per afavorir que aquestes 
persones, moltes vegades fora del 
sistema sanitari, tinguin informa-
ció de primera mà sobre com mi-
llorar el seu dia a dia. Les opinions 
dels assistents evidencien la neces-
sitat d’aquest servei. Cada setmana 
es tractava un tema: exercicis per 
moure tot el cos des de la cadira, 
el sòl pelvià, nutrició, exercicis res-
piratoris, estiraments, relaxació i 
benestar emocional. 

L’opinió dels assistents demostra 
la necessitat d’aquest servei:

“La valoració general és positiva 
pels continguts i la professionali-
tat de les persones implicades. És 
important mantenir la demanda 
d’aquest servei per a no perdre’l, 
recordem que aquesta és una pro-
va pilot.” J.L. Cañadas.

“Jo crec que com a prova pilot ha 
estat molt positiva, per tant, i tal 
com sol·licitem en el seu moment 
a CatSalut , veiem la necessitat 
que s’estableixi i de manera que 
s’ampliï a tenir una unitat, tant en 
Consorci, com en Mútua l’atenció 
multidisciplinària i rehabilitació 

quedin ja com una necessitat i no 
com una cosa puntual.” Montse 
Hernández.

“Sí, jo també ho valoro positiva-
ment. Ara el que cal és establir una 
unitat creada expressament i de 
manera continuada. I cal dir que 
el personal tot i ser una prova han 
estat molt professionals.” Marta R.

Ha sigut una experiència molt 
enriquidora que confiem que con-
tinuï i Terrassa sigui la primera 
d’altres ciutats de Catalunya que 
implementin aquest servei com un 
més de l’atenció primària. 

 >Èxit de la prova pilot al CAP Est i al CAP Rambla 

Discapacitat i malaltia crònica 
necessita rehabilitació permanent
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Redacció

L a plataforma Aturem 
les Guerres de Terrassa, 
amb el suport del Con-

sell d’Entitats d’Acció Ciuta-
dana, que agrupa les entitats 
socials i culturals de la ciutat, 
vol mobilitzar la ciutadania 
contra les guerres perquè la 
violència és la pitjor estratè-
gia per resoldre els conflictes 
de la nostra humanitat. Al 
costat de “ l’evident pèrdua de 
vides humanes i dels despla-
çaments forçosos de la pobla-
ció, s’afegeixen altres desas-
tres igualment devastadors: 
el malbaratament dels re-
cursos que caldria dedicar al 
benestar de les poblacions, la 
destrucció de l’entorn natu-
ral, la pèrdua de la salut física 
i psíquica de les persones que 
viuen una guerra, i el deterio-
rament de les relacions entre 
els pobles que constituïm la 
gran família dels habitants 
de la Terra”, remarquen. Però, 
encara més, és “el fracàs moral 
i ètic de la humanitat” el que 
veritablement representa una 
guerra.

Proposta Ciutadana per al 
Ple Municipal del 29 de se-
tembre

En el proper Ple Municipal 
mensual, previst per al matí 
del divendres 29 de setembre, 

la plataforma presenta una 
Proposta ciutadana amb la 
voluntat d’implicar-hi l’Ajun-
tament i els grups municipals 
presents al consistori. En 
aquesta proposta es vol con-
vèncer el consistori afirmant 
que tenen el deure moral de 
traslladar als ciutadans i ciu-
tadanes de Terrassa que “el 
progrés, el benestar i les lli-
bertats de la humanitat pre-
sent i de la humanitat futura 
només es poden construir i 
consolidar en un ambient de 
pau, de la pau desitjable per a 
nosaltres, per als nostres fills 
i filles i per als seus descen-
dents”.

El dimarts 10 d’octubre a les 
7 de la tarda a la Biblioteca 
Municipal del Districte 2, al 
carrer Sant Cosme 157 del 
barri de Can Anglada, es farà 
un acte de presentació i con-
vocatòria de la manifestació a 
tota la ciutadania.

La voluntat dels organitza-
dors és agrupar veus expertes 
al costat de veus terrassen-
ques per animar la població 
a sumar-se a la manifestació 
de l’11 de novembre. L’acte 
es planteja com una conver-
sa sobre la realitat que ens 
envolta i que ens convida a 
implicar-nos i a participar, a 
“aixecar la veu i no restar in-
diferents, perquè el nostre si-
lenci ens fa còmplices”.

Manifestació unitària a 
Terrassa l’11 de novem-
bre

El dissabte 11 de no-
vembre a les 12 del migdia 
la ciutadania de Terrassa 
està convocada a una ma-
nifestació unitària sota el 
lema VOLEM LA PAU, 
ATUREM LES GUER-
RES! que tindrà el seu 
origen al Portal de Sant 
Roc, recorrerà la Rambla 
d’Ègara i acabarà al Raval 
de Montserrat.

Al final del seu recor-
regut es llegirà un mani-
fest que vol donar veu al 
poble que s’adreça a les 
institucions que ens re-
presenten per exigir-los 
que cal “fer esforços reals 
per garantir de forma pa-
cífica la nostra seguretat 
a través del diàleg i la 
diplomàcia”, però en cap 
cas amb la violència.

Altres actes per al curs 
2023-2024

La plataforma Aturem 
les Guerres de Terras-
sa es proposa, a més a 
més, dur a terme actes 
mensuals per a mantenir 
viva la reflexió i la presa 
de consciència. Aquests 
actes es realitzaran en 
diverses biblioteques pú-
bliques de Terrassa.

El 10 d’octubre 
tindrà lloc un acte 
de presentació de 

la manifestació 
amb cares 
conegudes

La plataforma Aturem les Guerres es mobilitza  
per la Pau aquesta tardor a Terrassa
El grup proposa una manifestació unitària contra les guerres el dissabte 11 de novembre al Portal de Sant Roc

L a Plataforma Aturem les Guerres, present a molts 
municipis de Catalunya, acompanyada pel Con-
sell d’Entitats d’Acció Ciutadana de Terrassa i 

molts altres adherits us hem convocat aquí sota el lema 
Volem la Pau, aturem les guerres!

Els qui vau viure la postguerra de fa 80 anys, els qui 
hem sentit parlar de la guerra que van viure els nostres 
pares, mares, avis o àvies, i tots els qui veiem les imatges 
de les guerres per televisió sabem que les guerres són 
un desastre. Són un desastre per, almenys, set motius:

1. Per la destrucció directa de tantes vides humanes.
2. Pels desplaçaments forçosos de la població 

que causen tant sofriment humà.
3. Per la pèrdua o el deteriorament de la sa-

lut física i psíquica de les persones que viuen la 
guerra, una ferida que durarà molts anys en totes 
aquestes persones.

4. Per l’impacte econòmic i el malbaratament 
de recursos que haurien de destinar-se al benes-
tar de la població.

5. Per la destrucció ambiental amb un impacte 
devastador en l’entorn natural.

6. Pel deteriorament de les relacions entre els 
pobles que constituïm la gran família dels habi-
tants de la Terra.

7. I finalment, i també, pel fracàs moral i ètic 
de la humanitat. Sí, qualsevol guerra significa un 
fracàs per a tota la humanitat.

Davant de tot això, a qui li interessa la guerra? 
Què ens priva de viure en pau i d’arribar a acords 
davant les legítimes diferències i oposicions de les 
persones i els estats? No podem entendre i no 
volem entendre com es prefereix la mort i la des-

trucció més que no pas la vida.
I no ho podem entendre perquè pensem que el pro-

grés, el benestar i les llibertats de la humanitat present 
i de la humanitat futura només es poden construir i 
consolidar en un ambient de pau, de la pau desitjable 
per a nosaltres, per als nostres fills i filles i per als seus 
descendents.

Hem de ser conscients que avui moltes guerres i con-
flictes armats ressonen pel món: en aquests moments 
n’hi ha 44 d’actives si sumem les 5 grans guerres amb 
més de 10.000 morts/any, les 18 guerres menors que 

causen entre 1.000 i 10.000 morts/any i, finalment, 
els 21 conflictes armats que causen entre 100 i 1.000 
morts/any. Per cadascun d’aquest morts hem de dir 
prou al menyspreu de la vida i al menyspreu del nostre 
mateix futur com a civilització. La guerra és una solució 
injusta per a la resolució dels conflictes i el nostre silenci 
ens en fa còmplices.

Per tot això aixequem aquest clam: VOLEM LA 
PAU, ATUREM LES GUERRES! Volem la pau, atu-
rem les guerres!

Convidem als ciutadans i ciutadanes de Terrassa, en 
primer lloc, però també a les ciutadanes i els 
ciutadans de tot el país a fer saber als nostres 
representants que el poble vol la pau i demana 
que aturem les guerres. Animem altres movi-
ments, associacions, entitats, empreses i orga-
nitzacions de tota mena a fer manifestacions 
semblants. I a totes les administracions les ani-
mem a fer esforços reals per garantir de forma 
pacífica la nostra seguretat a través del diàleg i 
la diplomàcia.

Gandhi va dir: “El que s’obté amb violència 
només es pot mantenir amb violència”. “No hi 
ha camí per la pau, la pau és el camí”.

Luther King va dir: “L’obscuritat no pot elimi-
nar l’obscuritat, només la llum pot fer això. L’odi 
no pot expulsar l’odi, només l’amor pot fer això”.

I Mandela va dir: “Enderrocar i destruir és 
molt fàcil. Els herois són aquells que constru-
eixen i que treballen per la pau”.

Gràcies per haver vingut, Terrassa vol ser una 
ciutat de Pau. Per això cridem VOLEM LA 
PAU, ARTUREM LES GUERRES!

Manifest de la manifestació de l’11 de novembre de 2023 a Terrassa

Volem la pau, aturem les guerres!

El grup Aturem  
les Guerres-Terrassa
Aquest grup, format per homes 
i dones molts dels quals van 
ser objectors de consciència i 
insubmisos fa més de 30 anys, es 
concentra cada dilluns a les 6 de la 
tarda al Raval de Montserrat per 
exigir als governs que aturin les 
guerres. Es poden trobar totes les 
accions en marxa a Catalunya a www.
aturemlesguerres.cat
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Amb l’agraïment a l’urba-
nista Lluis Racionero (La 
Mediterrània i els bàrbars 

del Nord, edic. 2001 Edicions 62) 
que als seus assaigs va defensar un 
pensament sobre el bon viure del 
Mediterrani del segle XX de la 
vida senzilla i serena, culta i amb 
analogies a la societat càtara, de-
fensor d’un sentit comú de comu-
nitat i proximitat al clima medi-
terrani. Ell descrivia la racionalitat 
protestant i intel·lectual capitalista 
de l’Europa del Nord, que no sabia 
el que era el bon viure, i amb un tí-
tol metafòric amb la fi de l’imperi 
romà del Mediterrani, que havíem 
d’estar atents, i ens podia passar ara 
el mateix a les cultures mediterrà-
nies, perdre aquest sentit de viure 
i del compartir, aquesta urbanitat.

Però l’article és una alerta a aquest 
risc del viure mediterrani, aquesta 
pèrdua d’admiració per la vida del 
Mediterrani que està canviant vers 
un cert autisme mediterrani, sense 
ser-ne conscient, i al contrari del 
que podem pensar, haurem de gi-
rar la mirada cap als “bàrbars del 
Nord” que estan refent un para-
digma de la individualitat col·lec-
tiva (Eudald Carbonell, El futur de 
la Humanitat. ARAllibres 2022), 
de l’acceptació del projecte propi 
existencialista, basat en una certa 
consciència crítica del paper de 
l’ésser humà al planeta, molt més 
respectuós amb la natura i el medi 
ambient, enfront de la situació de 
la pèrdua de la vida senzilla de co-
munitat mediterrània, en la qual 
perdem el nostre sentit comú.

Els bàrbars del Nord; 
culturitzats, socialitzats i 
coeducats

Qui són aquests bàrbars i barbe-
res? Aquesta ciutadania noruega, 
danesa, finlandesa i sueca en part, 
de vida més tranquil·la i individual, 
que admiren i viuen estoicament 
el seu paisatge, el clima i la natura 
com a element omnipresent d’una 
societat no tant antropitzada i ur-
banitzada com la nostra.

Societats que viuen una indivi-
dualitat tranquil·la i igualitària en-
tre homes i dones, sense haver de 
compartir banalment, amb horaris 
laborals respectuosos amb la vida 
personal, i no abocats a l’horari 
esclau del turisme, que conviuen 
en un silenci respectuós, i s’adrecen 
com a treballadors al visitant, però 
no necessiten parlar per parlar, més 
per les seves amistats i família. I 
això es concreta en coses senzilles 
admirables com a societat i civilit-
zació; els supermercats funcionen 
sense vigilància, la gent paga de 
forma responsable, el servei dels 
banys i dels bars, sense mai fer un 
lleig, encara que no hi hagi ningú 
fent el servei. Viure sense neces-
sitar policia enlloc i que costa de 
veure, els ha permès invertir de for-
ma costant en educació i cultura.

Amb un parc de vehicles enlluer-
nador mostrant la riquesa del país, 
però a la vegada acceptant carrete-
res estretes per mig país a 80 km 
per hora, amb normes de circula-
ció estrictes per evitar molts acci-
dents, amb hotels i càmpings amb 
cuines comunitàries amb estris de 
cuina i material compartit, i amb 

banys compartits que estan nets 
com tu voldries trobar-los aquí, i 
amb un compromís pel reciclatge 
sense excuses. Tant a les ciutats 
com als pobles, en la seva feina co-
bren bé per fer-la i amb l’habitatge 
més econòmic que aquí, tot i els 
seus sous triplicats. Tothom que 
és de fora, treballadors immigrants 
peninsulars, parlen bé de la seva si-
tuació i repeteixen any rere any.

Un paradigma d’urbanitat

Potser el paradigma de consci-
ència igualitària i de compromís 
ambiental ha construït una so-
cietat d’individualitat amb cons-
ciència responsable amb el medi 
ambient i la seva natura, molt 
major que les nostres societats 
urbanes històriques del Mediter-
rani, envaïdes, i ocupades per un 
turisme global a la recerca d’exo-
tismes i falses autenticitats.
Viure en aquesta tranquil·litat 
d’un clima dur, caminar o anar en 
bici sota la pluja amb normalitat, 
amb les finestres sense cortines, 
amb la privacitat delegada en fa-
vor de no perdre la minvada llum 
del dia, on malgrat les dificultats 
climàtiques de llum i de fred, els 
índexs de felicitat d’aquestes so-
cietats nòrdiques son molt eleva-
des.

Índex de felicitat actualitzat 
2023: Espanya núm. 32, els paï-
sos nòrdics entre els primers.

La pèrdua de la civilització del 
Mediterrani turístic

Si els índexs de felicitat són as-
similables al sentiment de benes-
tar, seguretat, drets reals a la vida, 
accés a la cultura, educació i salut 
pública, i convivència amb l’entorn 
i el seu medi. Per què els països 
nòrdics, malgrat tot, no són tan 
admirats ni copiats, ni visitats. Per 
què tenim una admiració turística 
irracional per societats amb cos-

tums conservadors tradicionals i 
autoritaris?

Per què admirem, visitem i fem 
turisme en societats conflictives, 
més injustes, menys responsables 
i civilitzades del món? Per què el 
Mediterrani, el Carib o altres “in-
drets turistificats” amb societats en 
conflicte sense reconèixer drets ci-
vils, països amb violència d’Estat o 
violència social consolidada, països 
amb degradació social de castes, 
classes, maltractament dels drets 
de les dones i dels drets sexuals 
són destins turístics? Només són 
elogiats pel factor econòmic i com 
una experiència exòtica, de cos-
tums tradicionals? Per què optem 
pel turisme global en societats to-
talment injustes i desiguals? I abu-
sen dels drets i horaris laborals de 
tot el personal i fins i tot, fomenten 
situacions de prostitució. Per què 
el Mediterrani amb totes les seves 
injustícies, i Espanya i Catalunya 
com a exemple, són un destí turís-
tic per sobre de l’interès conviven-
cial, cultural i patrimonial.

Llavors, per què admirem com 
a turistes les cultures mediterrà-
nies o llatines on hi ha moviment 
i costums ancestrals, cultures amb 
elevada violència, i tradicions to-
talment agressives amb la natura 
(tauromàquia, caça, etc.) que no 
tenen cap compromís social i am-
biental, i que actuen com visitants 
envoltats de consum, residus, espe-
culació i contaminació en els pai-
satges i ciutats. Per què admirem la 
curiositat i contrast de cultures tra-
dicionals en contrast amb cultures 
amb major compromís ambiental 
i respecte pels drets civils. Per què 
aquest contrasentit turístic i cultu-
ral?

On és el nostre sentit de vida 
mediterrani?

El nostre sentit de la vida està 
canviant? Per què admirem l’ac-
tual vida dels tròpics, les festes de 
música i alcohol a dojo, la discoteca 

banal i la calor com sensualitat. Es-
tem perdent com societat urbana 
els valors del bon viure senzill, el 
sentit comú dels nostres avis i àvi-
es, els horaris raonables, la collita 
dels aliments i la salut alimentària, 
els espais de conversa familiar i 
generacional, la proximitat laboral 
al domicili, etc… I per què estem 
acceptant l’excés de consumisme 
d’un model capitalista malalt, de 
distàncies familiars i laborals, de 
grans hipoteques de l’habitatge i 
d’horaris a demanda a costa de la 
nostra salut i precarietat, i en una 
conversa superficial i banal, sense 
el sentit comú i el valor de compar-
tir que ens havia donat una quali-
tat de vida senzilla però eficient.

La pèrdua del nostre confort 
social de la conversa i convivència 
mediterrani i llatí, que ens garantia 
una immunitat de salut, ha estat 
desallotjat per una societat turis-
tificada i precaritzada pel visitant 

global que ens han canviat la vida 
amb l’ocupació digital individual i 
el soroll de les xarxes socials. I en 
definitiva, el Mediterrani esdevé 
un món urbà demogràfic banal, i 
així sense gaire soroll, les societats 
individuals nòrdiques estan assu-
mint una responsabilitat ètica i cri-
tica, aporten una tranquil·litat de 
vida comunitària reduïda més rica, 
que potser només trobem encara 
en petites ciutats i pobles del nos-
tre entorn. Per què la ciutat medi-
terrània s’ha perdut i s’ha “venut” 
a un turisme global depredador i 
a unes xarxes socials que l’alimen-
ten, i que ens han trencat el nostre 
sentit de la vida mediterrani, i di-
fícilment serem capaces de canviar 
aquest model, per donar-nos una 
nova urbanitat.

Per què no hem sabut fer créixer 
aquella societat de felicitat càtara 
que reclamava Lluís Racionero? 
Perquè no estem construint, com 
reclama Eudald Carbonell, una 
humanitat, una societat i en defi-
nitiva, unes ciutats amb una ètica 
crítica responsable amb coopera-
ció, enfront aquest nou individua-
lisme superficial que ens envaeix, i 
que dibuixa el món com un indret 
turístic on les xarxes socials apun-
ten, i el www.Maps ens hi dispara, 
envaint i turistificant tot el territori 
sense límits.

Com la metàfora bíblica de la 
Dona de Lot (Akhmàtova, Maria 
Mercè Marçal; Wislawa Szym-
borska) convertida en Estàtua de 
Sal, quan va fer l’esguard de la dona 
vers la ciutat de Sodoma destruïda, 
per repensar el que perdia i deixava 
enrere en mans d’un radicalisme 
religiós de l’home Déu. Si no som 
capaces de mirar enrere i repensar 
què podem recuperar de la societat 
i ciutat mediterrània perduda, pot-
ser ens quedarem petrificades de 
forma de turista autista, pel destí i 
el repte climàtic que tenim davant 
nostre, per no valorar i no mirar 
enrere el que teníem de positiu i 
que estem perdent.

https://www.lletresbarbares.
cat/creacio/la-dona-de-lot

La pèrdua d’urbanitat mediterrània  
i els bàrbars del Nord

Josepa Camps Venut
Geògrafa UAB

 ▪ Biblioteca d’Oslo
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 >Memòria històrica

Fa quaranta anys, el terrassenc Jacinto Avalos va 
aparèixer mort a la presó de Carabanchel
Manuel Márquez Berrocal 
Dr. en Història CPiS (UAB) 
Xavi Molina Avalos 
Historiador i Professor Secundària 
Jaime Àvalos Tomàs 
President de l’AV de Sant Pere Nord

Imputat per actes terroristes, 
el Jacinto va ser detingut el 20 
de febrer de 1981, acusat d’uns 
fets que mai no es van poder 
provar. Va estar en presó 
provisional 2 anys i mig i en 
el judici va ser condemnat a 5 
anys de presó. 
Quan quedava poc temps per 
aconseguir la llibertat, va ser 
trobat mort a la seva cel·la, 
el 30 d’octubre de 1983, en 
estranyes circumstàncies. 
Malgrat les peticions 
d’investigació per part de 
la família, la versió oficial 
donava el suïcidi com a causa 
de la mort. 
La veritat és que totes les 
incògnites i punts foscos que 
envoltaren el cas, condueixen 
a reforçar la teoria que 
converteix el Jacinto en un 
possible objectiu i enemic 
polític, incòmode per als 
elements més involucionistes 
i fins i tot per als defensors 
d’una transició “continuista”, 
que buscaven evitar, per tots 
els mitjans, qualsevol mena 
d’alteració en el procés polític.

E l terrassenc Jacinto Àvalos 
Cardona era un jove tre-
ballador, sindicalista, com-

promès amb la lluita pels drets 
laborals i socials de la seva classe, 
què, a diferència del ‘mainstream’ 
social i polític de l’època, no es va 
conformar amb la proposta feta 
per les forces majoritàries durant 
la Transició. Ell, com altres joves 
i no tan joves, formava part d’uns 
col·lectius que va mantenir la llui-
ta contra la dictadura fins un cop 
mort el dictador, esdevenint força 
molestos i incòmodes per al règim 
franquista i els seus hereus. Uns 
joves inconformistes de tendències 
radicals, comunistes o llibertàries, 
que no acceptaven la derrota i que 

estaven disposats a explorar noves 
formes de resistència, que anaven 
un pas més enllà dels habituals al 
nostre entorn.

Per donar a conèixer aquesta rea-
litat, un grup d’historiadors/es de-
dicats a la recuperació de la memò-
ria històrica; però també, amics, 
amigues i familiars de l’antifran-
quista Jacinto Ávalos hem consi-
derat essencial posar en marxa un 
projecte d’investigació i divulgació 
sobre la memòria individual d’en 
Jacinto i, de tota una generació, 
lligada a l’esquerra anticapitalista 
radical que va rebutjar els pactes 
de La Moncloa i de la Transició. 
Uns grups petits però amb certa 
influència en diferents àmbits de la 
lluita antifranquista: associacions 
de veïns, sindicats, partits o movi-
ment feminista o per la pau. Unes 
organitzacions poc conegudes i 
que varen tenir una important pre-
sència en l’anomenada transició.

L’estudi, actualment en marxa, 
pretén elaborar un treball històric 
que reculli el paper de l’esquerra 
radical terrassenca en la lluita an-
tifranquista i la transició, i alhora 
una biografia contextualitzada so-
bre l’únic antifranquista terrassenc 
mort en estranyes circumstàncies a 
la seva cel·la de la presó de Cara-
banchel de Madrid, un 30 d’octu-
bre de 1983.

El primer acte que realitzarem i 
al que esteu tots i totes convida-
des serà: el dilluns, 30 d’octubre 
de 2023, a les 19 hores al Centre 
Cívic Municipal “President Macià” 
del barri de Sant Pere Nord.

Terrassa va patir la brutalitat de 
la dictadura fins a l’any 1975, amb 
centenars de torturats, empreso-
nats i exiliats. Però, després de la 
mort del dictador, apareixerà una 
nova realitat dual, on la classe tre-
balladora patirà, molt més que cap 
altra, les misèries generades pel 
franquisme i el capitalisme en cri-
si. Entre l’any 1975 i 1983, es van 
perdre 22.062 llocs de treball. –
dels 55.228 que hi havia el 1975–, 
especialment al sector tèxtil llaner 
–1970 ocupava un 41,7% del tre-
balladors i 1975 només el 36,1%. 
Després del Pla de reestructura-

ció del sector tèxtil llaner (1975-
1979) es tancaren 76 empreses i 
anaren a l’atur 4.145 treballadors, 
cosa que significà que el 1978 el 
45,3% dels aturats terrassencs eren 
antics treballadors del sector. Du-
rant la transició l’atur va créixer de 
forma imparable, la població obre-
ra estava indefensa i sense recursos. 
L’atur registrat era brutal, situant la 
taxa d’atur, en aquests anys, per so-
bre del 20%, el 1983 era del 25,7%, 
i el 1987, del 27,6%. Només rebien 
ajudes de l’administració un 52,5% 
el 1980 i un 26,4% el 1983.

La ciutat heretada de la dictadu-
ra presentava uns greus dèficits en 
habitatges i també infraestructu-
res, com la urbanització dels car-
rers –clavegueram, il·luminació, 
voreres o asfaltat–, la protecció del 
patrimoni arquitectònic, natural i 
agrícola, la reorganització del siste-
ma viari interior, la manca d’espais 
verds, sense oblidar els equipa-
ments i serveis sanitaris, educatius, 
socials o culturals.

Davant d’aquesta situació van 
aparèixer dues opcions: els que 
volien la consolidació d’un règim 
de monarquia constitucional i el 
capitalisme, és a dir, que canviés 
la forma de govern (dictadura per 
democràcia), però no pas el siste-
ma de dominació (capitalisme). 
L’esquerra radical volia canviar de 
règim i de sistema econòmic, però 
sobretot volia solucions per als 
problemes reals i diaris dels tre-
balladors; l’atur i la manca d’habi-
tatges, és així com van sorgir dues 
organitzacions fonamentals en 
aquestes lluites: l’Asamblea de Tra-
bajadores en Paro (ATP) i la Aso-
ciación de Trabajadores por una 
Vivienda Digna (ATVD), Jacinto 
i bona part de l’esquerra radical –
LCR, PORE, CNT, CSUT, SU... 
– va participar del moviment que 
tindrà en l’acció directa una forma 
habitual d’actuació.

Jacinto Àvalos Cardona havia 
nascut a Terrassa, el 12 de juliol 
de 1953, al si d’una família humil 
que havia anat a viure al polígon de 
pisos de Montserrat, construït pel 
govern com a solució a l’allau d’im-
migrants que havia estat arribant a 

la ciutat en busca de feina.
El Jacinto Àvalos pare, nascut 

a Andalusia, era paleta d’ofici. 
Aquest militava a CCOO i ha-
via patit, sovint, registres i segui-
ment policial. La mare, Mª Rosa 
Cardona, provenia d’una família 
benestant que havia estat lligada 
a la indústria del tèxtil de Terrassa 
i que residia al centre de la ciutat. 
Aquesta parella tindria dues filles 
més petites que Jacinto, la Roser i 
la Montserrat

Hauria començat a freqüentar 
els centres juvenils de barri entre 
els 17 i 18 anys (1970). En aquell 
llavors, aquesta mena de centres, 
vinculats a parròquies i associa-
cions de veïns, eren un punt de 
trobada, formació i conscienciació 
política dels joves, que comença-
ven a conformar una visió crítica 
de la realitat en què vivien.

Després d’acabar l’escola primà-
ria, es traslladaria a Barcelona per 
aprendre les tècniques d’enguixa-
dor i dedicar-se així al mateix ofici 
que el seu pare. En el moment de 
la seva detenció tenia 27 anys i es 
trobava a l’atur. Abans, havia estat 
participant activament en diversos 
actes polítics i socials, tot i que no 
d’una forma regular i continuada.

El seu caràcter més aviat reservat 
i introvertit, feia difícil seguir-li els 
passos, fins i tot, per a la que seria 
la seva companya sentimental, Mª 
Dolors Tomás, que ignorava bona 
part dels moviments polítics en els 
que es mantenia actiu. En el mo-
ment de la seva mort (30 d’octubre 
de 1983), Jacinto tenia 30 anys. 
Només quatre setmanes abans 
de la seva detenció (20 de gener 
de 1981) de la relació sentimental 
amb la Mª Dolors, naixeria en Jai-
me, el seu únic fill.

La seva formació i consciència 
llibertària va portar-lo a destacar 
en plataformes com l’Assemblea 
de Parats o l’ATVD (Asamblea 
de Trabajadores por una Vivi-
enda Digna), les quals giraven 
entorn d’una estratègia de de-
mandes concretes i accions prag-
màtiques que reivindicaven pisos 
més econòmics a l’Administració 
per als centenars de famílies que 
encara vivien en situacions de 
“barraquisme” en alguns barris de 
la ciutat. L’ATVD la integraven 
les mateixes famílies necessitades 
i la promovien els petits grups 
polítics de caràcter radical que hi 
havia a la ciutat, així com perso-
nes independents. 

Entre els anys 1978-79 prota-
gonitzaria vàries mobilitzacions 
en el transcurs de la reparació del 
polígon de pisos de Sant Llorenç, 
el més gran de la ciutat de Terras-
sa.

L’acció més destacada amb la 
que es van donar a conèixer va ser 
l’ocupació el 1978, de tres blocs 
de pisos del polígon de Vilardell, 
una promoció pública d’habitat-
ges que portava dos anys buida 
perquè el preu dels pisos era mas-
sa car en relació a la seva qualitat i 
a la seva situació dins de la ciutat.

A principis dels ’80 es va iniciar 
l’ocupació dels pisos de La Grí-
pia. Els assemblearis però, foca-
litzarien després els seus esforços 
en el polígon de Can Niquet, que 
presentava unes característiques 
similars a les de Vilardell.

jacintoavalos.homenatge 
@gmail.com

 ▪ Jacinto Ávalos

 ▪ Jacinto Ávalos
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La gestió de residus,  
problemes i solucions

Salvador Pérez Riera

F a uns dies, un representant del sindicat 
CGT a l’empresa Eco-Equip SAM, va 
denunciar en els mitjans de comunicació 

locals, la greu situació de la planta de transferència 
de residus de Terrassa Neta. La situació és greu, 
ja que comporta un risc pels treballadors i proble-
mes sanitaris greus. La planta necessita un man-
teniment adequat i permanent, ja que té molts 
anys. A més ha patit uns quants accidents laborals 
molt greus i, desgraciadament, alguna mort per 
accident laboral. I l’excusa, no pot ser la de sem-
pre, segons la mateixa informació, la gerència de 
l’empresa s’excusa en la manca de pressupost. Això 
encara ho fa més lamentable, ja que aquest tipus 
d’instal·lació necessita un manteniment perma-
nent i disposar de recursos per a garantir el bon 
funcionament de les instal·lacions.

Per tant, el responsable polític del govern mu-
nicipal, així com la gerència de l’empresa muni-
cipal haurien d’aclarir la situació, ja que la manca 
de pressupost no ho justifica, i seria una veritable 
irresponsabilitat que no es garantís aquest man-
teniment i les inversions necessàries, tant pel risc 
laboral, sanitari, com pel correcte funcionament 
del servei.

I la segona part que denuncia el representant 
sindical, el fet que el camió renta contenidors 
comprats fa quatre dies, senzillament, no surt a 
treballar. O sigui, els contenidors no s’han rentat 
aquest estiu amb les temperatures viscudes.

Aquest és un tema encara més lamentable, ja que 
els contenidors s’haurien de rentar tots per dins 
com a mínim dues vegades l’any, i sobretot, en la 
temporada d’estiu, on els contenidors d’orgànica, 
d’envasos i resta haurien de rentar-se de forma 
prioritària per a evitar pudors i riscos sanitaris.

Quan es va implantar el sistema de contenidors, 
tant del sistema de recollida lateral com de recolli-
da pel darrere, calia ja tenir previst un sistema de 
neteja de contenidors pels dos sistemes, amb com a 
mínim dos vehicles per a garantir la neteja. Doncs 
bé, un desastre de planificació ha fet que no hi ha-
gués cap mena de vehicle per cap dels dos siste-
mes; o sigui, durant anys els contenidors no s’han 
netejat per dins. I que un camió nou, comprat fa 
quatre dies, no surti, algú ho hauria d’explicar 

públicament. I 
també hauria 
d’explicar per 
què no s’estan 
comprant més 
camions, tant 
per la recolli-
da pel darrera, 
com la recolli-
da lateral, per 
a disposar d’un 
servei en con-
dicions.

Cal recordar 
que el comitè 
per a la mi-
llora de la ne-
teja i la gestió 
de residus va 
aprovar que la 
neteja es faria, 
i el Ple Muni-
cipal també ho 
va aprovar per 
unanimitat de 
tots els grups. 
Doncs algú 
hauria d’ex-
plicar per què 
aquests acords 
no es complei-
xen i els con-
tenidors conti-
nuen bruts, i el 
camió guardat 
i un servei no 
garantit i inefi-
cient. Tothom 
calla i no hi ha 
respostes, ni 
polítiques, ni 

tècniques.
Ni l’auditoria de gestió de l’empresa 

municipal Eco-Equip ni com es pen-
sa solucionar la posada en marxa del 
comitè per a la millora de la neteja i la 
gestió de residus. Ni com es pensen 
complir els objectius de prevenció i 
gestió de residus. Ni quina estratègia 
hi ha per a millorar les actuacions. 
Ni quines campanyes d’informació, 
sensibilització es pensen promoure. I 
què ha motivat tancar el departament 
d’estratègia d’informació, comuni-
cació i educació ambiental, com el 
CDEA. I com és que es demana en 
el pacte amb la Diputació posar un 
Punt Verd, que ni és prioritari, i que 
no soluciona absolutament res dels 
problemes existents, en comptes de 
millorar el funcionament de la deixa-
lleria mòbil amb més punts de parada 
i una ampliació horària, i haver dema-
nat un nou vehicle que millorés el ser-
vei. I així podríem anar fent una llar-
ga llista de mancances, no tenir cap 
estratègia que millori els problemes 
existents, i llargament denunciats.

El tinent d’alcalde i responsable de 
la neteja i gestió de residus, Sr. Xavier 
Cardona, ja es pot començar a posar 
les piles, ja que els problemes se li ani-
ran acumulant. I ja pot començar a 
aplicar solucions llargament proposa-
des i, per desgràcia, no aplicades, en-
tre excuses polítiques de mirar a una 
altra banda, de les excuses tècniques, 
i de manca de pressupost, que amaga 
les deficiències de la gestió i no tenir 
cap estratègia real per a afrontar la 
gravetat de la situació.

El model de consum, la manca 
de responsabilitat i convenciment 
dels responsables polítics de torn, la 
mala gestió del servei i no entendre 
que en la gestió de residus hi ha un 
problema que cada cop és més gran i 
calen polítiques actives, i no viure de 
l’excusa permanent, on la ciutadania 
no es creu la política municipal per 
manca de coherència, de mantenir 
un criteri i alguna estratègia clara 
que apliqui solucions, per avançar i 
sortir de la roda de l’absurd, i d’una 
vegada anem a un model de gestió 
que vagi a reduir els residus, per 
tant, atacar al model de consum. I 
activar un sistema de recollida se-
lectiva seriós i que compleixi amb 
els objectius, i això vol dir canviar el 
model actual, explicar-lo bé tractant 
a la ciutadania com a adulta i exi-
gint-li responsabilitat i compromís. 
Això sí, els primers que s’han de 
comprometre són els responsables 
polítics, deixant d’amagar-se en les 
excuses, la mala gestió i la manca de 
transparència.

La llista és llarga, el problema anirà 
creixent, ja que cada dia la ciutada-
nia genera residus que s’han de trac-
tar i solucionar. Els costos tant eco-
nòmics com mediambientals cada 
dia més grans, i això la ciutadania 
ho ha de saber, n’ha de ser conscient 
i cal fer pedagogia. 

L’equip de govern, l’alcalde i els re-
gidors de torn s’hi hauran de posar 
sense excuses ni manca de pressu-
postos ni manca d’estratègies, ni jus-
tificacions absurdes, i la ciutadania 
també en té una part important de 
responsabilitat, per exigir-se com-
promís i responsabilitat, i per a ser 
exigents amb els responsables polí-
tics i els tècnics i gestors.

Ja veurem, com sempre, els temps 
ens ho dirà, ens agradi o no.

H i ha imatges que canvien el món.
La vergonyant imatge del ja 

ex-president de la Real Federación 
Española de Futbol fent un petó, “un piqui-
to”, no consentit a la Jugadora Jenni Hermoso 
ha estat el revulsiu que ha fet visible tones de 
caspa, muntanyes de fang i un immens femer 
que ja més que intuíem: masclisme, corrup-
ció i una tradició d’impunitat que ha fet que 
molts dels senyoros que han viscut del pri-
vilegi hagin estat incapaços d’entendre res i 
mantingut la xuleria molt temps després que 
tothom fos conscient, menys ells, que estaven 
ensenyant les vergonyes.

No és cap secret que el sector de negocis 
que envolta bona part de l’esport professional, 
especialment el futbol, va estretament lligat a 
un seguit de valors antidemocràtics on deter-
minades elits hi viuen la mar de bé a costa de 
l’espoli a les classes populars. La designació de 
Qatar com a seu del mundial de futbol n’és un 
bon exemple perquè ho té tot: monarquies 
corruptes (valgui la redundància) que inter-
canvien favors, comissions multimilionàries, 
explotació laboral i social, cap garantia ni res-
pecte als drets humans...

Però a vegades ens cal una imatge concreta i 
molt més propera per a veure-hi clar i el Ru-
biales va tenir la mala pensada (per a ell) de 
mostrar-nos-la. 

La reacció de molts responsables o alts 
càrrecs de les Federacions de Futbol de l’Es-
tat, entre ells la de la Federació Catalana de 
Futbol, va fer evident també la gran xarxa de 
clientelisme i favors mutus que és el Futbol 
professional Internacional. Que només qua-
tre clubs catalans: el Sant Andreu, l’Igualada, 
l’Europa i el Manresa es mullessin des del 
primer moment en contra del masclisme és 
un fet molt significatiu que no podem obviar 
ni oblidar.

Perquè els silencis d’alguns clubs han estat 
eixordadors.

El feminisme, un cop més, ha demostrat 
que és el moviment social més potent i trans-
formador del moment: a partir de la lluita 

feminista es posa en evidència l’opacitat i la 
impunitat d’un món, el del futbol professio-
nal, molt allunyat dels valors democràtics.

És el triomf d’un relat, d’una nova manera 
de veure el món que acaba amb la normalitat 
de molts privilegis i poders establerts. És l’èxit 
de posar-ho al centre del debat públic. És l’èxit 
de la lluita per la igualtat.

L’èxit de la selecció estatal de futbol femení, 
així com els èxits del Barça femení ha fet que 
l’Aitana Bonmatí, la Mapi León o l’Alèxia Pu-
tellas hagin culminat el camí que han obert 
moltes dones com les terrassenques Marta 
Corredera o Vicky Losada i esdevinguin re-
ferents per a una generació de noies que s’està 
incorporant massivament a espais esportius 
on fins ara eren minoritàries.

I això és molt positiu: els valors de l’esport 
són molt positius i hem de promocionar-los. 
Com hem de promocionar la cultura (un 
altre espai on la mirada feminista està fent 
aflorar una estructura d’abús de poder que 
fa pensar), la creació o l’associacionisme en 
general. Com a Tinent d’alcalde de l’Ajunta-
ment de Terrassa em comprometo a conti-
nuar potenciant l’esportfemení a la ciutat i els 
valors d’igualtat, solidaritat i companyerisme 
que han de ser intrínsecs a la pràctica espor-
tiva.

Però hem de donar suport a tot acrítica-
ment? Darrere dels valors indubtables de l’es-
port de base hem de seguir alimentant estruc-
tures opaques i masclistes? Hem de donar 
diners públics als silencis eixordadors davant 
les injustícies? Ja fa un temps que l’Ajunta-
ment ha creat el segell GAS (gèneres, acces-
sibilitat i sostenibilitat) a cultura, per a reco-
nèixer aquelles activitats i entitats que vetllen 
pel bé comú. Potser ja és hora de garantir que 
els diners públics vagin a l’interès públic i no 
a subvencionar estructures masclistes. Anant 
més enllà, que els diners públics serveixin per 
ajudar a qui està compromès amb els objectius 
de desenvolupament sostenible de l’ONU i 
treballa des de la base, amb altruisme, a favor 
de l’interès comú de i a Terrassa.

D’interès (re)públic(à):  
el masclisme a l’esport

Ona Martínez Viñas, 
Tinenta d’Alcalde de Projecció de la ciutat
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Lluís Costa

Aquest mes de desembre 
l’Institut de les Desigualtats 
farà 20 anys. Malarrassa 
ha parlat amb l’Anna 
Rius, directora actual i 
cofundadora d’aquest. 
Nascut en el si de la 
universitat, l’institut ha 
tingut originalment i sempre 
un àmbit de recerca. En 
té un altre d’incidència 
social i, també un de 
projectes internacionals.

 

• Com és aquesta combinació 
de recerca i incidència?
Agafem un tema de recerca que 

surti d’una preocupació social 
dels moviments amb els quals 
treballem, i intentem, a partir de 
l’estudi i les dades, elaborar pro-
postes que puguin servir per mo-
bilitzar i per fer o canviar normes 
i lleis en l’àmbit local, català o més 
enllà, depèn de les competències 
de cada administració.

• Podries dir un exemple?
Ara, per exemple, amb els te-

mes d’extrema dreta estem molt 
amoïnades i produim informa-
ció, dades, elements que ajudin 
a fer consciència del que està 
passant, intentar que hi hagi el 
màxim d’organitzacions. O, per 
exemple, també tenim un treball 
en el món laboral, hem fet diver-
sos estudis, amb els 5 sindicats 
majors de Catalunya. Hem con-
cretat 20 línies d’actuació per als 
anys vinents, una de les quals era 
la lluita contra l’extrema dreta o 
la lluita en el racisme en el món 
laboral. Després vam fer un altre 
procés que era amb els advocats, 
amb la UAB i la Universitat de 
Barcelona i es van produir com 
unes reflexions de com podíem 

fer unes propostes en positiu per 
tal que s’incrementessin el nom-
bre de persones racialitzades o 
elegides com a musulmanes que 
treballaven en les administraci-
ons públiques.

• Després hi ha els projectes in-
ternacionals. 
Els projectes internacionals, 

sobretot estem treballant al Se-
negal on tenim tres projectes. Un 
de suport a una xarxa de cases 
d’acollida de dones supervivents 
de violències de gènere. Un altre 
de feminització de polítiques lo-
cals, amb participació de més de 
120 dones electes. I tenim un 
tercer de governança migratòria, 
on dones retornades a la migració 
defensen els seus drets polítics 
durant el trajecte i la tornada.

• Llavors, neix fa vint anys, i 
això com va ser? 
Neix d’un conjunt de gent de la 

universitat que veu la necessitat 
de, per una banda, reforçar l’àm-
bit social de la universitat, de la 
UPC, per exemple, aquí a Terras-
sa. Ens preocupava el tancament 
de la universitat en si mateixa.

La idea és que l’activitat que no-
saltres fem dins de la universitat 
tingui impacte social. Perquè, fa 
20 anys, era com si parlessis un 
altre idioma. Fins i tot, la UPC va 
treure la paraula social, impacte 
social, dels seus objectius. Davant 
d’aquesta situació, ens plantegem 
incrementem aquest retorn que 
fem a la societat. Nosaltres està-
vem treballant molt en temes de 
salut visual. Per això era l’Obser-
vatori de la Salut Visual va ser la 
primera organització.

• Quins són els temes priorita-
ris ara? 
Començàrem amb la salut visu-

al, i a poc a poc anem fent molts 
projectes de gènere. Anem tras-
lladant-nos amb una visió més 
global de les desigualtats en salut. 
Ens posem a treballar en salut 
ambiental, temes de medi ambi-
ent relacionats amb salut. 

• Des del principi en projectes de 
cooperació internacional també.
Comencem, sobretot, treballant 

a Llatinoamèrica. Però també ens 
preocupava molt l’Àfrica i vam co-
mençar a treballar a Mali, amb tan 
mala sort que l’aprovació del projec-
te coincidí amb el cop d’estat, i vam 
haver de reorientar a un altre país, 
vam canviar a un camp al Senegal. 
Ara, tenim com uns 30 projectes 
així ja fets, executats i tot això.

«Ara, amb 
l’extrema dreta 

estem molt 
amoïnades 
i produim 

informació i 
dades que ajudin 
a fer consciència 

del que està 
passant»

• La vostra entitat va ser un cas 
singular?
Crec que en aquell temps van sor-

tir moltes entitats dedicades a coses 
molt específiques, mestres per Bòs-
nia o veterinaris sense fronteres, 
per citar només dues. Després es 
produí un procés de suma, també 
animat per les administracions. 
S’ha anat intentant dirigir els esfor-
ços als orígens de les desigualtats i 
a afavorir la capacitació dels actors 
polítics. Crec que és una mica la di-
nàmica que hi ha hagut en general 
d’evolució i de la cooperació en el 
món. 

• Quin balanç, d’aquests 20 anys?
Encara no l’hem fet com a col·lec-

tiu. Jo, en tot cas, crec que és po-
sitiu. Tenim més capacitat d’inci-
dència, per exemple, som membres 
del Consell Nacional de Dones 
de Catalunya, de la seva comissió 
internacional. El que fem té major 
incidència. Per exemple, un projec-
te amb Enginyers sense fronteres, 
avaluem els efectes de la privatitza-
ció de l’aigua a la salut, a Llatinoa-
mèrica i Àfrica, i el traslladem aquí.

Vam fer una activitat que va tenir 
molt ressò i importància, durant la 

pandèmia, quan el ministre Mar-
lasca decidí deportar 500 algerians 
que hi havia al CIE de Melilla. Vam 
fer campanya junt amb l’associació 
Iridia i ho van aturar.

• A Terrassa també feu treballs?
Sí. Per exemple, a ca n’Anglada 

vam recollir més de 100 testimonis 
de dones i homes migrants, durant 
6 mesos, ara treballem les conclusi-
ons. Nosaltres fèiem acompanya-
ment amb els tràmits que necessi-
ten i en casos de violència i racisme 
institucional. Hem anat recollint 
tot de dades i quan fem les conclu-
sions, les traslladarem a les admi-
nistracions perquè puguin millorar.

• Això soluciona problemes?
Fer seguiment i acompanyar les 

persones pot ajudar, sí. En aquest 
cas, però, volíem detectar com són 
tractades aquestes persones. A l’ad-
ministració es detecta, de vegades, 
mala fe, però el gran problema és 
la distància entre el que hi ha esta-
blert, el que es diu i, després, el que 
realment passa. El racisme és molt 
estructural, pot ser de l’administra-
ció o pot ser individual, et trobes 
amb respostes.

 >Anna Rius, directora de l’Institut de les Desigualtats: 

«Cal vincular recerca científica i acció social»

F undat el 2003, l’Institut de les De-
sigualtats és una Organització No 
Governamental que es proposa com 

a objectiu principal, investigar, cooperar i 
lluitar per reduir les desigualtats geogrà-
fiques, socioeconòmiques i de gènere, tot 
donant veu als col·lectius vulnerats, fomen-
tant polítiques igualitàries, sensibilitzant 
la població i promovent la mobilització 
col·lectiva a través de la construcció d’espais 
de debat i de nous discursos que advoquin 
per la defensa dels col·lectius en situació de 
desigualtat, com són les dones migrades, les 
persones racialitzades i les persones llegides 
com a musulmanes.

L’origen de l’entitat és l’Observatori de la 
Salut Visual, una entitat nascuda per vin-
cular i fomentar la participació de la socie-
tat civil en les activitats de la Càtedra UNESCO de Salut 
Visual i Desenvolupament, en el context de les facultats 
d’aquest àmbit de la UPC.

Les línies de treball són: desigualtats de gènere i suport 
als feminismes, defensa dels drets humans i la justícia 
ambiental, combat a les desigualtats en salut i suport a la 
lluita contra la islamofòbia i el racisme.

L’Institut compta amb la col·laboració d’entitats com 
Hèlia Dones, Universitat Politècnica de Catalunya, 
APROFES (Senegal), Association des Juristes Sénéga-
laises-Femmes Juristes (AJS), Women Study Center (Pa-
lestina), entre altres. 

S’organitza en cinc grups estables de treball o comissi-
ons que són: Comunicació i xarxes, recerca i incidència; 

projectes d’incidència, internacional i, finalment, 
desigualtats de gènere i feminismes.

Alguns dels projectes de cooperació internacio-
nal acabats el 2022 són: Dones lliures de violèn-
cies masclistes a Kaolack, realitzat amb Femmes 
Sénégalaises (Associació de Dones Senegaleses) i 
finançament de l’Agència Catalana de Cooperació 
- Generalitat de Catalunya. També: Governança 
migratòria, Drets Humans i retorn de les perso-
nes senegaleses, amb el Forum Social Sénégalais 
(Fòrum Social Senegalès), finançat pel Fons Ca-
talà de Cooperació i l’Ajuntament de Cerdanyola.

Exemple de projectes a Catalunya és el de Do-
nes lliures d’islamofòbia i racismes: desconstruint 
blanquituds, realitzat amb l’Associació Catalana 
per al Desenvolupament i la Cooperació; i Isla-
mofòbia amb ulls de dona, realitzat amb Joven-
tut Multicultural Musulmana, i finançament de 

l’Ajuntament de Barcelona.
Molt interessant l’estudi La factura de l’aigua a Barcelo-

na vulnera la salut al Sud Global, realitzat amb Enginyers 
Sense Fronteres, amb l’objectiu de construir processos de 
canvi per reduir els impactes negatius sobre el medi ambi-
ent i la salut de la població de les empreses transnacionals 
de l’aigua al Sud Global.

Des del 2003, nascut a la facultat d’òptica de Terrassa

 ▪ Grup de dones dirigents socials i polítiques a Dakar FOTO: INSTITUT DESIGUALTATS
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 >La realització del pla pilor es troba aturat pels vots contraris del PSC i Junts, sumats als de PP, Vox i Ciutadans

La Renda Bàsica Universal, dret de ciutadania, eines d’empoderament per combatre la pobresa i les seves causes
La proposta d’una Renda 
Bàsica Universal guanya 
raons i suports des que fou 
plantejada. La proposta defuig 
les visions assistencialistes 
i de caritat, tot posant pel 
davant el seu caràcter de dret 
fonamental a una vida digna.  
Podeu llegir, en aquesta 
pàgina, alguns dels conceptes 
i propostes (extractes 
literals) del pla pilot elaborat 
a Catalunya i que espera 
ser implementat. Falten els 
suports polítics al Parlament i 
la pressió al carrer.

C atalunya és un dels llocs on 
la idea de la renda bàsica 
ha tingut més recorregut i 

acceptació d’ençà de la publicació 
dels primers textos sobre aquesta 
proposta als anys noranta i la cons-
titució de la Xarxa Renda Bàsica 
(XRB) l’any 2001. Cal recordar 
que el 2002 el grup parlamentari 
d’Esquerra Republicana de Cata-
lunya (ERC) i el grup parlamenta-
ri d’Iniciativa per Catalunya-Verds 
(ICV) presentaren al Parlament 
de Catalunya una proposta de re-
solució per presentar a la Mesa del 
Congrés dels Diputats la Propo-
sició de llei de creació de la renda 
bàsica universal.

(...) Des de la publicació el 2014 
del primer estudi sobre la viabilitat 
d’un finançament de la renda bà-
sica universal al Regne d’Espanya 
mitjançant una reforma de l’im-
post sobre la renda de les persones 
físiques (IRPF), la renda bàsica ha 
estat una idea profusament investi-
gada i debatuda en cercles polítics i 
socials a Catalunya. En els anys de 
la pandèmia de covid-19 la renda 
bàsica ha estat una proposta que 
ha tingut un grau de suport con-
siderable i ha gaudit de la defensa 
de diverses entitats i organitzaci-
ons. El Pla pilot de la renda bàsica 
universal de Catalunya, resultat de 
l’acord d’investidura al qual van ar-
ribar ERC i la Candidatura d’Uni-
tat Popular (CUP) el 23 de març 
del 2021, no hauria estat possible 
sense aquesta empenta popular.

(...) El 15 de desembre del 2021 
es va presentar l’Oficina del Pla Pi-
lot, i el 7 de febrer del 2022 es va 
constituir l’equip que la integraria. 

Des d’aleshores l’Oficina del Pla 
Pilot ha compaginat el disseny del 
Pla pròpiament dit amb la divul-
gació de la renda bàsica universal 
(RBU) i del Pla pilot tant al ter-
ritori com a escala internacional, 
tant a través dels mitjans de comu-
nicació com en actes presencials i 
virtuals. (...)

(...) Per les seves dimensions 
(unes 5.000 persones rebran l’R-
BU), per la quantia atorgada (800 
euros per a persona adulta i 300 
euros per a menors de 18 anys) i 
per la seva voluntat de comprovar 
els efectes d’una RBU a nivell co-
munitari, el Pla pilot de Catalu-
nya serà el més gran d’Europa fins 
avui. Amb sòlids fonaments ètics i 
filosòfics que arrelen a la tradició 
política republicana, el Pla pilot de 
la renda bàsica universal situa Ca-
talunya al mapa europeu com una 
nació innovadora i capdavantera, 
també en matèria de polítiques so-
cials, que avança cap a un model de 
l’estat del benestar del segle XXI

Característiques del Pla pilot

Abast
(...) El Pla pilot de la renda bàsica 

universal de Catalunya consisteix 
en l’atorgament d’una assignació 
monetària de 800€ per a persones 
adultes i de 300€ per a menors de 
18 anys. Els pagaments seran men-
suals durant 24 mesos. Hi partici-
paran unes 10.000 persones, de les 
quals unes 5.000 rebran l’RBU. 
Les 10.000 persones se selecciona-
ran, i hi podran participar aquelles 
que ho sol·licitin i que compleixin 
els criteris de participació. S’infor-
marà les persones seleccionades 
per participar en el Pla pilot sobre 
com fer la sol·licitud. Els criteris 
de participació, detallats a l’apartat 
3.3, són els següents: viure a Ca-
talunya i, en el cas dels municipis 
seleccionats, residir en el munici-
pi, disposar d’uns ingressos iguals 
o inferiors als 45.000 euros bruts 
anuals i no declarar l’impost sobre 
el patrimoni.

Objectius
L’objectiu general del Pla pilot de 

l’RBU a Catalunya és observar els 
efectes d’una RBU sobre la pobla-
ció a Catalunya considerant la seva 

possible implementació a gran 
escala. (...) Pel que fa a la caracte-
rística «suficient», la major part 
dels projectes pilot que s’han dut 
a terme en altres països proporci-
onaren quanties monetàries insu-
ficients per cobrir les necessitats 
materials bàsiques. És per això que 

el Pla pilot de l’RBU a Catalunya 
es proposa aproximar-se el màxim 
possible a una quantia suficient 
prenent com a referència la que es-
tableix el llindar de la pobresa.

Respecte a la característica «uni-
versal», és una altra qüestió relle-
vant per a la recerca i a la qual els 
projectes pilot fets de moment no 
han dedicat prou atenció. (...) La 
condició de la universalitat pot do-
nar lloc a efectes agregats, diferents 
de la suma dels efectes individuals. 
Així doncs, l’Oficina del Pla Pilot 
planteja la importància d’imple-
mentar el Pla pilot a nivell territo-
rial i assegurar que tota la població 
d’un territori rep l’RBU.

Quant als objectius específics, el 
Pla Pilot de l’RBU es proposa ob-
servar, per una banda, els efectes 
individuals i dins les llars de rebre 
una RBU en diferents àmbits com 
ara la pobresa, el consum, la inver-
sió, l’estalvi i els deutes, l’educació, 
la salut, l’ocupació, les relacions de 
gènere dins les llars, el benestar 
subjectiu i l’autonomia, els valors 
i actituds. I, per l’altra, els efectes 
comunitaris —agregats— en di-
ferents municipis de Catalunya 
en relació amb l’ús de serveis bà-
sics com la salut, els serveis socials 
i l’educació, el teixit associatiu i la 
desigualtat de renda.

Quantia de l’assignació 
Assegurar la característica sufi-
cient de la renda bàsica univer-
sal significa establir una quantia 
que permeti cobrir les necessi-
tats materials bàsiques.  (...) 
Amb l’objectiu de simplificar i 
evitar dificultats tècniques com 
el control dels membres de la 
llar, i a la vegada garantir una 
quantia propera al llindar de la 
pobresa, l’import de l’assignació 
monetària serà de 800€ mensu-
als per a persones adultes i de 
300€ mensuals per als menors 
de 18 anys. En el cas de les per-
sones que durant el Pla pilot 
compleixin la majoria d’edat, la 
quantia s’actualitzarà, amb l’ob-
jectiu que es tracti per igual tots 
els participants.

El pagament serà mensual, 
mitjançant transferència ban-
cària a un número de compte 
de la persona perceptora. El 
pagament serà regular i estable 
durant el Pla pilot amb l’ob-
jectiu que permeti la planifica-
ció econòmica mentre duri el 
projecte.

Disseny del Pla pilot
(...) Un dels conceptes més 

importants per poder entendre 
el disseny és el de contrafactual, 
és a dir, reconstruir què hauria 
passat a les persones en què s’ha 
aplicat una actuació (política 
pública, pla pilot, etc.) si aques-
ta no s’hagués aplicat.

(...) Aquest concepte de con-
trafactual i la idea de com gene-
rar-lo és, juntament amb els ob-
jectius i resultats principals que 
es volen testar, el que ha guiat la 
decisió de molts trets del disse-
ny i metodologia del Pla pilot.

Metodologia
La metodologia escollida com-

bina dos dissenys diferents, di-
vidint la mostra del Pla pilot 
(el nombre de participants per-
ceptors de la renda bàsica uni-
versal) en dues parts. Per una 
banda, 2.500 persones rebran 
l’assignació monetària amb un 
disseny aleatoritzat per domici-
lis, i, per l’altra, unes 2.500 per-
sones la rebran amb un disseny 
de saturació a municipis (se se-
leccionaran dos municipis).

La renda bàsica universal

L a renda bàsica universal (RBU) és una assignació monetària 
de quantia suficient, pagada per l’Estat o una administració 
pública, que s’atorga al conjunt de la ciutadania d’un territori 

de manera totalment universal, individual i incondicional.
L’RBU té cinc característiques principals:
1. Individual: es destina a la persona, no a la llar, la família o la 

unitat de convivència.
2. Incondicional: la recepció no està condicionada a cap requisit 

o condició.
3. Universal: té dret a percebre-la tota la població, no s’adreça a un 

grup social específic.
4. Suficient: la quantia ha de ser la necessària per cobrir les neces-

sitats materials bàsiques per a una vida digna.
5. Regular: es paga de manera periòdica i té un caràcter estable 

en el temps.
Tot i que l’RBU ha anat guanyant terreny en els darrers anys, 

la idea no és nova: els seus precedents històrics estan ben docu-
mentats i existeix des de fa dècades una extensa investigació aca-
dèmica sobre la seva justificació ètica i viabilitat econòmica, amb el 
suport de la Xarxa Global de la Renda Bàsica (Basic Income Earth 
Network, BIEN), creada el 1986. (...)

Per què a Catalunya?

L’ actual model d’estat del benestar té entre 
els propòsits assegurar uns nivells mí-
nims de protecció i seguretat econòmica 

a la població. La protecció econòmica davant pos-
sibles contingències (jubilació, incapacitat, atur, 
etc.) es determina en funció de la relació de l’in-
dividu amb el treball, concretament amb el treball 
assalariat. En aquest model d’estat del benestar el 
treball assalariat representa la principal font d’in-
gressos de la població i, quan aquesta falla, el siste-
ma de protecció ha d’actuar (ex-post). 

En les últimes dècades ha augmentat l’exposició 
al risc i la incertesa socioeconòmica tant de les 
persones com en les llars, fent perillar la capacitat 
de mantenir-se econòmicament i incrementant el 
risc de caure en situacions de pobresa i exclusió 
social. (...)

Tradicionalment, les prestacions de caràcter eco-
nòmic han tingut com a objectiu mitigar i revertir 

les situacions de pobresa i necessitat. Cada cop, 
però, es palesen més les limitacions que tenen les 
actuals prestacions socials: pressupostos limitats, 
errors de disseny que fan que no arribin a totes 
les persones que les necessiten, elevats costos ad-
ministratius, l’anomenada trampa de la pobresa 
(persones que perceben una prestació i tenen un 
incentiu a mantenir la situació que els ha donat 
dret a percebre-la, perpetuant la situació de po-
bresa) o no sol·licituds per evitar l’estigmatització 
social i per les dificultats d’accés a la informació, 
entre moltes d’altres. Tot això fa que certes situaci-
ons de pobresa persisteixin.

(...) L’RBU va molt més enllà d’abordar les desi-
gualtats i la pobresa. El seu principal objectiu és 
assegurar les necessitats materials bàsiques per a 
una vida digna i que garanteixin el dret a l’exis-
tència i el sosteniment de la vida de les persones. 
D’aquesta forma, es promou la llibertat real dels 
individus, i se’n possibilita la participació política i 
cultural plena a la societat. (...)
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 >La realització del pla pilor es troba aturat pels vots contraris del PSC i Junts, sumats als de PP, Vox i Ciutadans

La Renda Bàsica Universal, dret de ciutadania, eines d’empoderament per combatre la pobresa i les seves causes
 >Entrevista amb Sergi Raventós, coordinador del pla pilot

“Cal impulsar la mobilització social en favor de la RBU”
Pep Valenzuela

Sergi Raventós, cap de 
l’oficina del pla pilot, rebé 
Malarrassa al seu despaig 
al Palau de la Generalitat 
per informar de l’estat i 
perspectives de la proposta. 

• La realització del pla pilot de 
la Renda Bàsica Universal està 
aturat?
L’oficina va fer un disseny del 

pla pilot per implementar la Ren-
da Bàsica Universal. El tenim fa 
temps sobre la taula. Però al mes 
de març, amb l’acord sobre pressu-
postos del govern de la Generalitat, 
el PSC va proposar suprimir l’ar-
ticle que establiria els recursos per 
a la implementació d’aquest pla. 
Compten amb el vot de Junts, PP, 
Ciutadans i Vox.

• Així no es farà el pla? Què es-
teu fent ara?

Ara estem tornant una mica a 
generar el marc que pot regular 
jurídicament un altre cop el pla 
pilot per intentar que sigui un 
avantprojecte de llei, per tenir-lo 
a punt un altre cop a posar sobre 
la taula. I paral·lelament, tota la 
feina de coordinació amb els de-
partaments que poden estar més 
o menys implicats, sobretot el de 
Drets Socials, perquè gestiona 
totes les prestacions socials que 
poden entrar en col·lisió amb 
participar en el pla pilot. O sigui, 
si tenim 5.000 persones, una part 
d’aquestes rebrà prestacions que 
actualment gestiona la Generalitat 
i altres que es gestionen en l’àmbit 
estatal, com l’Ingrés Mínim Vital.

• Què vol dir col·lisió?
Algunes persones que participin 
en el pla pilot, potser, estan rebent 
alguna prestació i caldrà fer que 
això no interfereixi, ni sumi ni res-
ti, i que després del pla tornin a re-
bre la prestació si és que encara la 
necessiten. El pla hauria de durar 
24 mesos. 

• Però, això només si s’aprovés 
la partida en els pressupostos, 
no? Com està el calendari?

Si el Parlament aprovés el pla als 
pressupostos, podríem començar 
l’any vinent. Però caldria que el 
PSC s’hi sumés, o sigui que canvïi 
d’opinió.

• I ara com és que treballeu?
Perquè l’oficina és una cosa i el 
pla pilot és una altra. L’oficina, en 
principi, té pressupost propi i se-
guim funcionant. El que van tom-
bar el mes de març va ser el pla 
pilot. Però nosaltres estem aquí i 
seguim treballant i preparant-nos 
per si s’aprova. 

• A més de la coordinació amb 
els departaments, quines acci-
ons esteu realitzant?

La comunicació no para. I prepa-
rem unes jornades per la tardor 
i pel desembre. El 2024, volem 

seguir amb l’extensió territorial 
informant i sumant forces, ex-
plicar què és la renda bàsica i 
per què volem fer un pla pilot a 
Catalunya.

• O sigui, tot penja d’un fil?
Encara hi ha esperances de fer 
alguna cosa pel 2024. Ara bé, 
també som conscients que la 
legislatura acaba el febrer del 
2025. Comptem amb el fet que 
la renda bàsica és una proposta 
que, segons una enquesta que es 
va fer fa uns mesos per part de 
la Direcció General de Prospec-
tiva i Anàlisi de la Generalitat, 
d’aquest departament de presi-
dència, té un suport bastant bo 
i ampli, també entre la gent que 
vota Junts i PSC.

“La gràcia que 
té la RBU és que 

és individual, 
incondicional, 

universal i suficient 
per viure, està al 

voltant del llindar 
a la pobresa i 

cobreix el mínim 
d’ingressos”

“Diners hi ha, una 
altra cosa és  
la prioritat”

“La Renda de 
Ciutadania, per 

exemple, funciona 
des de fa anys i les 

xifres de pobresa no 
es frenen. Sembla 
que prefereixen 

insistir en 
polítiques que no 
estan funcionant”

• Hi ha, per tant, un suport so-
cial ampli?

Les dades ho confirmen. Hi ha un 
teixit, un suport a aquesta propos-
ta, però que no s’ha pogut vehicu-
lar a través del Parlament. A més a 
més, evidentment, un pla pilot no 
és quelcom que sigui només per 
als partidaris de la renda bàsica. 
Un pla pilot és allò que et permet 

obtenir dades per valorar si real-
ment és una proposta que val la 
pena tirar endavant o no. Per tant, 
necessites una informació, perquè 
és una política ambiciosa, una po-
lítica que implica tota una sèrie de 
canvis. Per això també val la pena 
gastar-se els calés, perquè això és 
el que a tu et permet dir que vols 
tirar endavant una renda bàsica, 
si tens unes dades fiables, sòlides, 
robustes.

• Ara que parles de calés, quin és 
el pressupost?

La nostra proposta de pla pilot és 
ambiciosa, a fer amb 5.000 perso-
nes, que rebran, els majors d’edat, 
800 euros i, els menors d’edat, 
300. Estem parlant de 90 milions 
en dos anys, un 0,1% dels pres-
supostos de la Generalitat, una 
proporció molt petita. Cal tenir 
en compte també, per tenir més 
claredat, que es fan molts plans 
pilot en l’àmbit de la sanitat, del 
transport, l’urbanisme... moltes 
entitats del tercer sector demanen 
quin és el problema en aquest cas.
D’altra banda, es prioritzen grans 
projectes que poden ser perjudici-
als per al medi ambient o per les 
condicions laborals de molta gent, 
pel tipus de treball que es crea, 
etc. I, en canvi, una proposta com 
aquesta, que ens cal més evidència, 
que ens cal conèixer una mica com 
impacta entre la població, indivi-
dualment i comunitàriament, en 
l’àmbit de poble i ciutat, per què 
tant de problema?

• Hem sabut que aquest és un 
pla molt estudiat arreu.

Exacte, sí, ha rebut felicitacions 
de molta gent. Ens han convidat a 
molts països, fins i tot a Finlàndia, 
on la ministra d’Afers Socials i Sa-
nitat afirma que els interessa molt.

• Per què aquest interès i felici-
tacions? 

Perquè és ambiciós, com he dit. El 
nombre de persones i la selecció 
permetent saber com impacta a 
escala individual. Perquè la gràcia 
que té la RBU és que és individual, 
incondicional, universal i suficient 
per viure, està al voltant del llindar 
a la pobresa i cobreix el mínim 
d’ingressos, que ara a Catalunya, 
el llindar a la pobresa, està al vol-
tant d’uns 800 euros per persona.
Això permet visualitzar l’impacte 
d’una renda bàsica de veritat en el 
conjunt de la població, a diferència 
dels molts plans pilot fets arreu del 
món, amb casos de poca població 
o de grups amb problemàtiques 
molt concretes. Volem veure com 
impacta en un 90% de la societat. 
Només excloem el 10% més ric.

• Això tan entenedor i clar, per-
met que torni a demanar per 
les resistències.

En el cas del PSC, i tirant heme-
roteca, en un primer moment van 
dir: endavant; però després han 
cregut que això podia generar ex-
pectatives d’una política que no és 
viable a Catalunya. Diuen també 
que els plans fets arreu del món no 
acaben tirant endavant.
Crec, així mateix, que la RBU ge-
nera por, perquè pot empoderar, 
incrementar la llibertat, a diferèn-
cia de les prestacions actuals, sub-
jectes a una sèrie de condicions, de 
requisits. Per un costat, acabaria 
amb la pobresa i, per altra, incre-
mentaria el poder de negociació 
de les persones, per exemple, a 
l’hora d’enfrontar-se a una sèrie 
de contractes de treball precaris; 
augmentar la llibertat dels joves 
per poder-se emancipar de casa, 
incrementaria el poder de les 
dones per poder deixar de tenir 
relacions tòxiques i violentes... in-
crementaria el poder i la llibertat 
de les persones a l’hora de decidir 
què fer amb les seves vides. I això 
causa por, inquietud.

• I els arguments de Junts?
Aquí diuen que no tenim estat 
propi i no podem finançar... Ara 
bé, parlem de pla pilot. Si el fas 
tindràs una informació que, des-
prés, el dia que tinguem repú-
blica o estat propi et podrà dir 
quines dades. Per tant, ja fas els 
deures que et poden anar bé per 
a quan tinguis l’estat propi.

• Mentrestant, hi hauria els 
diners o no?

Diners hi ha, una altra cosa és la 
prioritat. Sabem, per exemple, 
que el pressupost militar a l’es-
tat espanyol és una animalada, 
es gasten cada dia en armament 
xifres insultants. 
En un altre capítol, hi hauria els 
diners de les polítiques fracassa-
des, com són algunes de les pres-
tacions, com ara la IMV, que han 
tingut un balanç nefast. Acabar 
amb la pobresa, segons les xifres 
que nosaltres tenim, que són 
públiques, no s’està aconseguint. 
La Renda de Ciutadania, per 
exemple, funciona des de fa anys 
i les xifres de pobresa no es fre-
nen. Sembla, llavors, que prefe-
reixen insistir en polítiques que 
no estan funcionant. Plantegem 
la possibilitat d’un pla pilot per 
una nova i no, no volen.
Amb el pressupost actual es pot 
fer. Altres debats serien les limi-
tacions jurídiques, fiscals i altres. 
Val, estic d’acord, segurament no 
tenim la capacitat, ens ho tom-
barien en el Constitucional i tal. 
Però el pla pilot el podem fer. 
Per descomptat que els diners 
que pots gastar en un hard rock 
o fer una carretera, en altres co-
ses, per discutibles que siguin... 

• Hi podria haver un movi-
ment social que hi donés su-
port?

Crec que caldrà aquest mo-
viment que ja hem tingut en 
alguns moments, que torni a 
articular-se. Com va ser du-
rant la pandèmia quan es van 
manifestar diverses iniciatives, 
com treballadors de la cultura, 
treballadores socials, també en 
l’àmbit de la salut mental, or-
ganitzacions feministes i enti-
tats LGTBI. Recordo un pro-
nunciament molt expressiu, el 
del Consell Nacional de la Jo-
ventut de Catalunya que agru-
pa moltes organitzacions a tot 
el país de gent jove, també van 
entendre que la RBU pot ser 
una eina d’emancipació.
Comptem, a més a més, amb 
pronunciaments de personat-
ges importants, com el secreta-
ri de l’ONU, Antonio Guter-
res, que reconeix que la RBU 
pot tenir un paper important, 
i també l’economista Thomas 
Pikkety la veu amb simpatia.
Ara, per tant, caldria impulsar 
tot el que siguin iniciatives, 
mobilitzar la gent, de forma 
unitària, i allà ens tindreu. És 
tasca nostra pels pròxims me-
sos.

 ▪ Sergi Raventós, coordinador del Pla Pilot per una Renda Bàsica Universal PV
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Lluís Costa

«L a idea va ser, una mica, 
recuperar les 17 hores 
de cinema, aquella 

marató de pel·lícules que es feia a 
Terrassa, organitzades per Amics 
de les Arts, amb el Toni Verdaguer, 
però en un format una miqueta 
més assequible», explicà a Malar-
rassa en Marc Girona, un dels pro-
motors, junt amb el Jaume Farré, 
tots dos apassionats de la pantalla 
gran, i, per descomptat, el cinema 
Catalunya.

«Va ser una feliç coincidència», 
informa la Maite Piqueras, cap 
responsable del cinema. «En aque-
lla època, nosaltres ja hi pensàvem 
a incloure en la programació un 
tipus de sessions com aquestes». 
La cosa va anar així, sumant l’en-
tusiasme, els records i l’empen-
ta del Marc i el Jaume amb la de 
l’equip de treballadores del cinema. 
«Quan ens ho van proposar vam 
dir: home, tot perfecte, perquè la 
idea i la intenció les teníem i ells te-
nien ganes i vam dir va, fem-ho!».

D’això fa 4 anys, i s’han celebrat 
tres edicions, la primera el 2019. 
«Vam haver de prescindir-ne l’any 
de tancament per la pandèmia», 
recorda la Maite.

• Per què específicament cinema 
fantàstic i de terror? 
Maite: Partint de la base que 17 

hores seria massa, almenys de mo-
ment, havíem de limitar temps i, 
per tant, millor també la temàtica. 
Perquè havent d’escollir 6 pel·lícu-
les, fer un megamix de comèdia, 
romàntica, ciència-ficció... ens va 
semblar massa. Fantàstic i terror 
era la proposta que en Marc i el 
Jaume portaven, i a nosaltres ens 
va agradar mol, perquè pot agradar 
al jovent i portar públic.

Marc: Una idea que va estar molt 
bé va ser que, de les 6 pel·lícules, la 
primera fos una mica més juvenil, 
més de caràcter infantil, més fan-
tàstica que de terror...

Maite: Familiar 
Marc: Familiar, exacte i que les 

menors de 18 anys poguessin gau-
dir també de la jornada sense haver 
de posar El exorcista a criatures de 
8 o 9 anys, per exemple.

Maite: I podies fer un cicle amb 
una sèrie que ja és un clàssic, una 
estrena, pel·lícules mítiques i una 
de familiar per poder abraçar com 
més gent millor.

• Això Teniu la sensació de fer-
ho per un públic molt reduït 
dels molt apassionats o el re-
sultat mateix ja mostra que no 
és això? 
Maite: No, el resultat demostra 

que no és això perquè tenim tota 
mena de públic tenim gent jove, 
famílies, gent gran, tenim amants 

del cinema... perquè fem un clàssic. 
Llavors, hi ha la gent que ens ve 
normalment i, a més, el públic que 
ve perquè són aquestes jornades i 
perquè l’ambient que es crea és di-
vertit, màgic.

• S’omple el cinema?
Maite: sí, sí. A les sessions ve mol-

ta gent, en algunes més de 200 per-
sones. L’última edició es van vendre 
més de 130 abonaments complets, 
per les 6 pel·lícules. Aquest any 
s’han venut ja més de 100. Després, 
hi ha les entrades per una o dues 
pel·lícules només. 

Marc: Per nosaltres, el màxim era 
veure el cinema ple, i ho omplim, 
sí. Inclús ve gent de fora de Terras-
sa. Es nota de seguida quan és una 
pel·lícula que és un clàssic, la gent 
ho gaudeix molt.

• La gent ja coneix les pel·lícules?
Marc: La majoria ja les han vist 

i esperen el moment de tornar a 
veure-la en pantalla gran. 

Maite: També hi ha molta gent 
que no l’ha vista en cinema, potser 
sí a la televisió i, llavors, té molta il-
lusió per veure-la en el cinema.

• Aquesta edició passeu Tiburón.
Marc: Recuperem aquest clàssic 

que en pantalla gran no l’ha vist 
molta gent, la gent jove i no tant, 
segur que no. 

• Com va ser la selecció de les 
pel·lícules? 
Marc: Es fa una proposta en 

comú i consultem amb més gent.
Maite: Després s’han de veure 

les limitacions, perquè no totes 
les pel·lícules que vols estan dis-
ponibles per a l’exhibició. Hem 
de mirar les llistes de les dis-
tribuïdores. En tot cas, n’hi ha 
moltíssimes, el menú cinemato-
gràfic és excepcional, és increïble 
i no ens quedem mai curtes.

Marc: Tenim també una vota-
ció popular per escollir una de 
les 6, a partir d’una proposta de 
3 pel·lícules disponibles. El pú-
blic pot votar a la pàgina web del 
cinema. Aquest any han votat 
270 persones, entre, que és una 
del Peter Jackson, La Matanza 
de Texas i Zombieland. Ha gua-

 Elvira Franch

E n temps de tardor és quan 
recordem que, malgrat la 
calor passada a l’estiu, hem 

pogut gaudir de diverses mani-
festacions culturals a l’aire lliure. 
L’estiu és justament l’època que se 
celebren més festes majors, festes 
renaixentistes o medievals, Festi-
vals d’estiu i qualsevol manifestació 
artística a espais públics. Per tant, 
és en aquesta època quan el teatre 
de carrer té més activitat. 

El teatre de carrer o d’animació, 
és una disciplina molt diferent del 
teatre convencional que es fa en un 
teatre o en un lloc tancat, ja que tal 
com diu el seu nom, és un tipus 
d’espectacle creat expressament 
per representar a carrers, places, 
terrats o qualsevol lloc a l’aire lliure. 
Molt diferent del teatre al carrer, 
que és quan es porta a l’aire lliure 
una obra que es pot, o s’ha repre-
sentat, en un local tancat. 

Generalment, en el teatre de 
carrer, hi ha molt poca separació, 
o gens, entre els espectadors i els 
artistes. Moltes vegades hi ha una 
gran interacció entre ells; és per 
això que els intèrprets d’aquest 
gènere han de tenir un bon nivell 
en improvisació teatral i suficients 
recursos per poder sortir airosos 
de qualsevol imprevist, que tant 
pot ser una resposta inesperada 
d’algun espectador, un soroll ocasi-
onal, un canvi brusc de temps que 
es pot convertir en vent o pluja, o 
qualsevol contratemps tècnic. A 

part, els actors i les actrius, han de 
saber projectar la seva veu perquè 
siguin entesos de qualsevol lloc on 
estigui situat l’espectador, ja que no 
hi ha cap factor que reculli aquesta 
veu, en conseqüència es dispersa i 
perd força per l’espai. També han 
de saber moure’s de manera natu-
ral per qualsevol lloc on se’ls hagi 
atorgat fer les seves representaci-
ons, que segurament mai seran 
amb les mateixes condicions; per 
exemple, poden actuar a unes esca-
les, a un lloc de molt soroll, o un al-
tre que els pot condicionar la poca, 
o massa, il·luminació. 

A més, els intèrprets, quasi sem-
pre, són els únics elements d’aques-
ta modalitat i actuen sense deco-
rats ni efectes d’il·luminació ni cap 
efecte escènic sofisticat. Ells, els ac-
tors, són els únics que han d’atra-
par a un públic que a diferència 
dels espectacles tradicionals no es-
tan tancats a un teatre a les fosques 
que tota l’atenció és l’escenari, sinó 
que actuen a un espai obert, on 
els espectadors tenen molts més 
elements de distracció que poden 
minvar la seva atenció. De mane-
ra que els intèrprets han de buscar 
recursos amb el gest i la veu per 
captivar als espectadors i procurar 
la seva participació en l’espectacle. 
Això comporta un doble esforç i 
una preparació física i vocal molt 
més treballada que en el teatre di-
guem-ne tradicional. 

Algunes vegades s’han represen-
tat espectacles d’aquesta modalitat 
a estacions de metros, museus o 

biblioteques, o altres espais inima-
ginables, però mai deixa de ser una 
forma molt concreta d’actuació. 

Regularment, es tracta d’especta-
cles populars que fusionen diverses 
disciplines, com ara acrobàcia, circ, 
dansa, teatre, lluites medievals; arts 
escèniques com mim, màgia o mú-
sica; o inclús, performance i teatre 
reivindicatiu i social. 

Els intèrprets d’aquest estil d’in-
terpretació el defineixen com una 
percepció que passa per la pell, 
entra al cap i al cor i se sent a l’es-
tómac; ja que cada representació 
és una experiència diferent que se 
serveixen des de llocs inesperats i 
no habituals. 

Hi ha nombrosos festivals de 
teatre de carrer; i pràcticament a 
qualsevol festa major de ciutat o 
inclús de barri, s’hi pot trobar algu-
na actuació de carrer. També hi ha 
famosos i anomenats festivals esti-
uencs especialitzats a representar 
les seves ofertes a diversos espais 
oberts. 

Una de les ofertes que actualment 
ha cobrat ressonància són les fires 
i festes medievals. Molts pobles 
aprofiten l’avinentesa per transfor-
mar-se i disfressar-se de l’època. 
Són viatges en el temps per explicar 
la nostra història. Correntment, és 
la mateixa gent del poble, que de 
manera voluntària, representen la 
història del seu poble, explicant de 
forma experiencial com vivien els 
nostres avantpassats, quins oficis 
desenvolupaven i com eren les se-
ves tradicions i diversions. 

A tot el Vallès tenim una gran 
quantitat de fires medievals per 
passar una bona estona, viure es-
pectacles tradicionals, visites guia-
des i poder comprar productes ar-
tesanals. Entre altres, enguany hem 
pogut trobar fires medievals a: 
• Palau-Solità i Plegamans del 29 

al 30 d’abril. 
• Sabadell, Medievalia, del 19 al 21 

de maig. 
• Barberà del Vallès, del 6 al 7 de 

juny. 
• Santa Perpètua de Mogoda, del 

26 al 27 de setembre. 
• Sant Esteve de Palau Tordera, 

del 15 al 16 d’octubre. 
• Montornès de Vallès, del 22 al 23 

d’octubre. 
• Sant Pere de Vilamajor, el Vila-

magore, del 5 al 6 de novembre. 
També s’organitzen fires de diver-
ses especialitats, com a: 
• Terrassa, Fira Modernista, els 

dies 6 i 7 de maig, amb actuaci-
ons que enguany va ser priorità-
ria la dansa. 

• Vilanova del Vallès, fira del lla-
miner, el 7 d’octubre. 

• Caldes de Montbui, fira artesana 
el primer de desembre. 

• Cardedeu, fira del torró, el 8 de 
desembre. 
Entre moltes altres que no hem 

citat. Per tant, qui vulgui encara 
hi ha alguna oferta que se’n podrà 

gaudir. 
Les dates són aproximades i cada 

any es poden canviar depenent si 
els dies cauen en cap de setmana 
o no. 

Així i tot, al Teatre de carrer, fi-
res i festivals de carrer, li manquen 
subvencions i ajudes per poder mi-
llorar les seves condicions. S’hauri-
en de trobar llocs, reconeixements 
i responsabilitats per poder cons-
truir unes actuacions més arrisca-
des i no caure en l’estructura que 
es repeteix cada any i que ja se sap 
que funciona. 

Encara hi ha molt prejudici cap a 
les arts de carrer, perquè hi ha gent 
que la veu com un art menor, tant 
sigui per part del públic, però tam-
bé dels mateixos artistes. Aspecte 
força equivocat, ja que com s’ha dit 
anteriorment, les actrius i actors 
d’aquesta especialitat requereixen 
un extra de preparació de les arts 
escèniques. 

El nostre reconeixement i admi-
ració a tots i totes els que es dedi-
quen a aquell bell art.

nyat La Matanza de Texas, amb 
130 persones vots.
• Una pregunta més enllà del 

festival: hi ha crisi de les sales 
de cinema?
Maite: La crisi de la qual es 

parla ara és des de la pandè-
mia. Molta gent va canviar els 
costums i s’ha passat a veure 
pel·lícules en línia, a la televisió. 
El 2019 els cinemes estaven en 
una situació bona, feia uns anys 
que recuperaven espectadors. El 
2020 va ser un trencament abso-
lut, i ara estem en recuperació, 
però encara els cinemes no han 
arribat al nivell del 2019. 

• Però es veu la recuperació?
Maite: Sí, segur. Ara, costa re-

cuperar i no sabem si es recupe-
raran les xifres d’abans.

12 hores cinema fantàstic,  
mai com a la pantalla gran!

 ▪ Inauguració de la primera edició de les 12 hores

El teatre de carrer  
i les seves fires
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Laura Sabaté exposa a Amics,  
atmosferes i sentiments
Pep Valenzuela

L aura Sabaté (Sabadell, 
1978) pinta sobretot pai-
satge, però no ho fa de 

manera meticulosa, detallada i 
concreta. Són paisatges profunds, 
íntims, que pretenen mostrar una 
determinada atmosfera relacio-
nada amb les percepcions i els 
estats d’ànim. “Solc reflectir a les 
meves obres una atracció pel mis-
teri”,  assegura, amb la intenció de 
transmetre un seguit de sensaci-
ons que correspon a l’observador 
establir.

En aquesta exposició als Amics 
de les Arts i Joventuts Musicals 
presenta 23 quadres, acrílics so-
bre tela i cartó, i 3 gravats, rea-
litzats durant aquests dos últims 
anys.

«Georg Simmel en la Filosofia 
del paisatge ens parla de l’Stim-
mung o totalitat espiritual del 
paisatge», explica la pintora en la 
preparació d’aquesta la seva pre-
sentació al públic. «És una parau-
la que vol definir una atmosfera, 
un estat d’ànim en concret, una 
totalitat espiritual. Ens qüestio-
na si aquest estat d’ànim, aquesta 
atmosfera, es basa en l’estat psí-
quic, en el sentiment de reflexió 
de l’observador o en les mateixes 
coses de la naturalesa que influ-
encien a l’observador.»

«Seguint aquest concepte, en 
la meva obra intento crear sense 
buscar la part concreta i el detall 
que estic observant. Cerco que 
siguin més profundes i íntimes, 
intento incorporar el paisatge i 
sentir la naturalesa, adaptant els 
seus i els meus sentiments a cada 
moment». 

Assegura que es poden tenir 
«moments reveladors si estan en 
conjunció aquests tres factors: 
l’estat físic apropiat, l’estat mental 
enfocat i una bona sintonia amb 
el territori. Una bona conjunció 
d’aquests tres factors, una passe-
jada pel bosc, camp, muntanya... 

pot ser supèrflua o estar sem-
brada de paisatges evocadors». I 
cita encara el pintor romàntic ale-
many Gustav Carus: “... i fins es 
podria dir que els canvis del clima 
atmosfèric demostren ser en la 
vida de la Naturalesa exactament 
el mateix que els canvis de clima 
en l’ànim per a la vida de l’ànima.”

El dibuix i la pintura semblen 
haver estat una descoberta pau-
sada per part de la Laura Sabaté. 
Estudia Belles Arts, a poc a poc, 
després d’iniciar-se, diguem-ne 
teòricament, a l’escola d’Arts amb 
el curs de dibuix i pintura, «pri-
mer, més per provar i millorar 
el dibuix, que m’havia agradat 
molt des de petita. Una vegada 
a l’escola, però, vaig sentir que 
allò m’agradava molt més del que 
pensava». Ha estudiat amb l’Ar-
tur Sansó i el Gabriel Verderi.

Això, s’ha de dir, després d’uns 
anys dedicant esforços a la dansa, 
«la feia per divertir-me», confes-
sa, «però ja feia els meus bolos» 
amb el grup de l’escola de dansa 
Bots, de Sabadell, on va néixer i 
viure la Laura. Tot plegat, reco-
neix, començà a endinsar-se en 
el dibuix i la pintura «una mica 
tard, potser, per dir-ho d’alguna 
manera», fa uns 10 anys. 

• El dibuix era una passió in-
fantil...

Sí. Recordo l’època de Bola de 
drac i altres dibuixos que es van 
posar molt de moda, em dedi-
cava a copiar-los i em sortia bé. 
Però m’agradava més dibuixar 
el cos humà. Anava amb mare 
a comprar la roba per nosaltres 
i els meus germans i agafava els 
catàlegs per després dibuixar.

• El dibuix, en tot cas, va que-
dar enrere?
Arribà un moment en què el 

dibuix no em permetia expres-
sar el que sentia, m’interessava 
fer alguna cosa més abstracta. 
Amb el dibuix pots fer, però 
està més limitat. Jo veia que la 
pintura em permetia fer més. 
De fet, m’agradaven molt les 
pintures del romanticisme ale-
many i autors com Emil Nol-
de, Turner, Fredericks, pintors 
impressionistes. Segur que la 
influència d’en Nolde es pot 
veure bé en els meus quadres.

• Algun aspecte en especial?
El tema de l’atmosfera, la sen-

sació que et provoca això, una 
tempesta, les boires, aquesta 
part més mística de la natura, 
no?, això va ser el clac.

 
• Vas fer una capbussada en 

el món del Nolde i els altres?
Hi ha una sintonia primera, i 

després anar explorant i inves-
tigant. Cercar les maneres,per 
representar el que sents i pen-
ses. Han passat uns anys que 
han sigut tot un període d’ex-
ploració i d’autoconeixement: 
per què tu pots tenir una idea 
o una sensació dintre teu, 
però no saps expressar-la, no? 
Clar, dius, aquests ambients, 
aquestes atmosferes, això que 
expressa una angoixa, una an-
sietat, una alegria, i que pot ser 
fascinació.

• Parlem d’una pintura d’estats 
d’ànim? 

Exacte, sí, a mi el que m’agrada és 
que expressar aquesta atmosfera, 
un cert misteri, un ambient que et 
porti a imaginar més coses, que hi 
ha més que el que es diu, insinua, 
amaga. Són quadres que et pu-
guin transmetre sensacions o es-
tats d’ànim, no vull reivindicar res. 

• En aquest període de temps, tu 
has canviat artísticament, tam-
bé personalment? 

Això es veu en el quadre, que he 
canviat o que he anat buscant fins 
a dir el que sento, que sempre és 
recerca. Però sento més maduresa. 
Amb la meva feina i seguint altres 
pintors et vas enriquint.

• Els quadres semblen paisat-
ges, de vegades és més evident 
d’altres no tant, podria ser una 
explosió, un ambient nebulós. 
Ets més nòrdica que mediter-
rània?

Aquesta és la idea, jo vull això, no 
soc extravertida, però tampoc no 
m’he plantejat que sigui d’aquí o 
d’allà. M’interessa l’ambient que 
dona el núvol, que està com en 

L’Stimmung o
totalitat espiritual

del paisatge

Laura Sabaté 
Del 7 d'octubre al 2 de novembre
Inauguració el 7 d'octubre 18 h
Carrer del Teatre, 2 (Terrassa) 

Contacte

@laura_sabate.art

laura.sabate.78@gmail.com

suspens, que es fica dintre les co-
ses. M’agrada aquesta sensació, 
com més tempestuosa més gràcia 
té, perquè transmeten alguna cosa 
més.

• Tens clar, quan comences un 
quadre, a on vols arribar?

Sí. Tanmateix, hi ha una part tam-
bé de gaudir en veient cap on pot 
anar. De fet, sovint tens una idea 
i, després, acaba sortint una altra 
cosa.
• Aquesta és la primera exposi-

ció que fas? 
Per mi és una presentació. Fins 
ara he treballat més per a mi. He 
compartit poc. Ara ja, com que 
em sento com una certa maduresa 
en la pintura, ja vull mostrar-les: 
Aquí estic jo. Aquesta soc jo. 

• Vols establir un diàleg amb la 
gent? 

M’és igual. Jo mostro el meu tre-
ball. Si la gent em vol dir coses, 
fantàstic, no? Però no és el meu 
objectiu. Fins i tot, al contrari, 
em fa un pèl de vergonya mos-
trar. Perquè és que m’estic mos-
trant a mi. És com despullar-se 
una mica.

 LA COLUMNA SACRA
Píndoles sobre Benestar Emocional

Com es relaciona la Nutrició amb el nostre Benestar 
Emocional?

Existeixen diferents fets que permeten explicar la rela-
ció nutrició-benestar emocional. La nostra nutrició és un 
conjunt de processos acuradament coordinats, que per-
met al nostre ser, interaccionar i beneficiar-se de l’entorn.

No sols ens nodrim a través de la ingesta d’aliments, sinó 
de tot allò que els nostres sentits capten de l’entorn (el que 
veiem, allò que escoltem, etc.). Ja sigui a través d’un meca-
nisme fisicoquímic (digestió i absorció dels aliments), o bé 
d’un mecanisme elèctric i subtil (digestió i absorció d’ex-
periències i emocions), totes aquestes funcions es duen a 
terme en el mateix lloc: l’intestí.

L’intestí, és possible-
ment un dels òrgans 
que més s’ha subesti-
mat al llarg del temps, 
encara que és cert que 
en l’actualitat se’ls pres-
ta una mica més d’aten-
ció. Es tracta d’un òr-
gan que compleix amb 
una àmplia diversitat 
funcional.

En primer lloc, ens 

nodreix i neteja, eliminant totes aquelles deixalles que 
emmalalteixen al nostre cos. També actua com a sistema 
nerviós entèric (SNE), el germà del sistema nerviós cen-
tral (cervell). El SNE notifica sobre situacions alarmants 
al cervell, i proveeix de coneixement abstracte i intuïtiu a 
la nostra consciència, sent una funció primitiva de super-
vivència. No menys important, l’intestí o SNE, actua com 
una barrera enfront d’agressions externes, treballant de la 
mà amb el nostre sistema immunològic.

Què és i que pinta en tot això el microbiota intestinal?
Quan parlem d’ell ens referim a la comunitat de micro-

organismes, com a bacteris i altres microbis, que habiten 
en el nostre intestí, i precisament la salut d’aquest microbi-
ota, té un impacte significatiu en el nostre benestar emo-
cional i mental. 

Algunes de les fórmules per millorar la salut del teu mi-
crobiota intestinal a través de la nutrició són:

Fibra dietètica: La fibra és l’aliment preferit dels bacte-
ris beneficiosos en l’intestí. Aliments rics en fibra, com a 
fruites, verdures, llegums i grans sencers, poden ajudar a 
promoure un equilibri saludable de microorganismes en 
l’intestí.

Probiòtics: Els probiòtics són bacteris beneficiosos que 
pots obtenir a través d’uns certs aliments o suplements. 
Iogurt natural, quefir, xucrut i kimchi són exemples d’ali-
ments rics en probiòtics que poden millorar la salut de la 
teva microbiota.

Prebiòtics: Els prebiòtics són substàncies que alimenten 
als bacteris beneficiosos en l’intestí. Alguns aliments rics 

en prebiòtics inclouen all, ceba, plàtans verds i carxofes.

Limitar l’ús de substàncies irritants per a la muco-
sa intestinal: Productes altament processats i amb poca 
densitat nutricional, les begudes ensucrades, el cafè i te 
en excés. També tots aquells aliments als quals tu intestí 
respongui amb símptomes com a dolor, malestar, o canvis 
en la teva digestió. El consum habitual i excessiu d’aquests 
productes altera la bioquímica de l’intestí, i dificulta l’esta-
bilitat de la microbiota intestinal.

Reduir l’estrès: L’estrès crònic pot afectar negativament 
la salut de la teva microbiota. Practicar tècniques de gestió 
de l’estrès, com la meditació o el ioga, pot tenir un impacte 
positiu en el teu intestí i, per tant, en el teu benestar emo-
cional.

Mafer Barreiro
Programa Social de Nutrició i  

Benestar Emocional a Espai Sacra

www.espaisacra.com
info@espaisacra.com
C/ de la Independència, 95    
08225 Terrassa

 ▪ L’exposició de Laura Sabaté es pot visitar als Amics de les Arts  
del 7 d’octubre al 2 de novembre

PV
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Lluís Costa

E nginyer industrial jubilat i ex músic de jazz, 
en Ferran Peña és un soci infatigable de 
l’Ateneu Terrassenc. Impulsa diferents acti-

vitats, entre les quals hi ha conferències i xerrades, 
rutes culturals als barris, exposicions artístiques. 
Recentment, per exemple, convocà un homenatge 
al Pablo Gómez, històric dirigent veïnal de les Are-
nes; convocà la presentació del documental Carre-
tera a Gusen, realitzat amb suport de l’Amical de 
Mauthausen, sobre la deportació de republicans 
catalans als camps d’extermini nazis, o la col·lectiva 
d’art en col·laboració amb l’AV de Sant Pere Nord.

Fa uns dos anys que se’n feu responsables d’aques-
tes activitats. Recorda que ha realitzat 14 rutes cul-
turals pels barris, amb les quals es proposa fer una 
immersió en la realitat més pregona del lloc, inten-
tant descobrir aspectes nous, anècdotes del barri, 
de les persones potser no conegudes, però que fan 
quelcom d’especialment interessant. Assegura que 
les rutes agraden molt. Els grups poden arribar a les 40 o 
50 persones. «Em fa sentir com un director de cine, inten-
to armar una història del lloc».

També centrada en els barris, hi ha el cicle Barris de 
Terrassa. Una idea sorgida a partir d’una ruta a Sant Pere 
Nord, amb l’associació veïnal. De l’experiència de la ruta 
sorgí la de les exposicions artístiques col·lectives, amb ar-
tistes consolidats i emergents. Se n’han fet tres barris, o 

sigui també a ca n’Aurell i la Maurina. El projecte, afegeix 
en Peña, va sorgir tot conversant amb el Jaume Àvalos, 
president de l’AV. 

Un interès per la cultura i una fam de coneixement que 
són la cara de l’Ateneu. En Ferran comenta que l’idea de les 
rutes nasqué, fa anys, d’alguns recorreguts per Barcelona, 
llavors temàtiques, com ara els templers o els maçons a la 
ciutat comtal. En relació amb les conferències, una primera 
xerrada al Museu de Rubí el va empènyer a cercar i inves

tigar sobre diferents temes d’interès.
«Fer que les experiències siguin dinàmiques i 

entretingudes», és una lliçó i preocupació d’aquest 
soci de l’Ateneu Terrassenc. S’ha de tenir un guió 
clar de la proposta, diu, que permeti «treure tot el 
suc, però no perdre’s». Confessa que s’ha trobat 
en el cas que la gent s’adormia, i que no s’hi vol 
tornar a trobar. De consells? Doncs una presenta-
ció àgil i estructura convinguda amb les ponents, 
proposa, i una sèrie de preguntes sempre a punt. 

Músic de jazz, com s’ha dit, recorda amb molta 
emoció les trobades amb el Valentí Grau, l’Adrià 
Font i el Josep Maria Farràs, amb qui té amistat 
des de la infància. Es va implicar molt en la tro-
bada, assegura, i va fer cançons, «la comunió era 
total, allò ho sentia tothom».

També, especialment, la jornada amb el Pablo 
Gómez de les Arenes. I encara la presentació del 
llibre de poesia i drets humans del Joan Tamayo. 
«Em considero universal. És la meva forma d’en-

tendre la vida. Crec en la persona, en els animals,  i crec que 
la vida», emfasitza i explica: «M’agrada que les persones es 
posin d’acord, s’entenguin i treballin amb un fi comú per a 
tots, per benefici de tots». 

Un programa d’objectius i un codi de comportament que 
s’estructuren entorn de la promoció de la creativitat i la cul-
tura que, com s’escriu al front de la pàgina web de l’Ateneu, 
«fa els pobles lliures».

Lluís Costa Rui

«Vols conèixer el Planeta Xà-
tiga?», les esglésies de Sant 
Pere i l’exploració dels miste-

ris i meravelles del fons marí són 
alguns dels títols i motius de xerra-
des a l’Ateneu Terrassenc; i encara 
tardes musicals amb concerts en 
directe (piano i altres instruments), 
presentacions de llibres, rutes pels 
barris, exposicions... Una agenda 
ben farcida d’activitats que sempre 
garanteixen qualitat de continguts.

Nascuda el 1879 com a Ateneu 
Lliure, l’entitat visqué «anys d’es-
plendor», explica la historiadora 
Lourdes Plans i Campderrós en 
la publicació L’Ateneu Terrassenc 
(1879-1898) Cultura i oci durant 
la Restauració. Això no obstant i 
la seva «gran incidència entre les 
classes mitjanes de la ciutat», la 
societat tancava les portes dos anys 
abans que el segle XIX. Caldrà 
esperar el 1996 perquè, arran de 
la iniciativa d’un grup de persones 
de «tarannà progressista i amb es-
perit de millora social», informa la 
pàgina web de l’entitat, renasquera 
aquest «cercle amb independència 
de partidismes i dogmatismes reli-
giosos, però inclinat a treballar per 
un món més just i lliure».

En Ramon Vidal, actual presi-
dent de l’Ateneu, reivindica la 
tradició de cultura popular que 
carreguen aquestes entitats, que 
les fa necessàries també avui dia, 
tot i els canvis dels temps i la gran 
oferta cultura d’administracions 
públiques i altres moltes associaci-
ons privades. Fa notar, però, el que 
podria semblar una bretxa genera-
cional: «D’acord amb els recursos 
que tens, activitats juvenils en pots 
recollir poques, i aleshores trobes 
que, a vegades, la gent amb qui tu 
comptes ja és gran».

La seu, al carrer Sant Quirze 2, 
obre tots els dies de la setmana 

des de les 16h fins a la mitja nit, i 
de dilluns a dijous, de 18h a 20h, 
la secretaria. Com activitats per-
manents, hi ha el club d’escacs, els 
assajos de la coral (Veus d’Evo-
hè, grup vocal Dríade i Terrassa 
Òpera), el grup dels contes (els 
diumenges hi ha l’hora del conte), 
el del radioteatre, els concerts del 
divendres, les trobades musicals, 
cursos i tallers (fotografia, escrip-
tura literària -amb la Sílvia Alcàn-
tara); grups de conversa en francès 
i anglès. I després, l’agenda d’actes, 
presentacions i altres.

Els grups tenen vida pròpia, 
subratlla en Vidal en informar que 
la junta opera com a coordinadora 
i estimuladora d’activitats, tot in-
formant les més de 200 persones 
sòcies, així com les visitants i parti-
cipants a les convocatòries.

L’elaboració de l’agenda d’acti-
vitats és tot un repte, assegura en 
Ramon, perquè hi ha moltes en-
titats a la ciutat i cal fer atenció a 
eventuals coincidències, «de ve-
gades hi ha dues o tres al mateix 
temps», i curar molt el nivell de la 
proposta.

Xerrades, concerts, 
presentacions 

de llibres, rutes 
pels barris, 

exposicions... Una 
agenda ben farcida 

que garanteix 
qualitat

Aquí, destaca el president de 
l’Ateneu, hi ha també un fet curiós 
relacionat amb aquesta sana com-
petència, com és el fet que els grups 

que assisteixen a les activitats són 
sovint els mateixos: «Jo diria que 
està al voltant de les cinquanta 
persones, sempre les mateixes, que 
es desplacen segons l’acte».  

Són impressions personals. Tan-
mateix, compartides per algunes 
de les activistes que participen i es 
mouen en aquesta òrbita cultural (i 
no només aquesta) a la ciutat; per 
més que pugui semblar paradoxal 
o contradictori el fet que es progra-
min tants actes per a un grup tan 
reduït a Terrassa. Caldrà investigar 
més i millor aquest aspecte.

Mentrestant, emfasitza en Ra-
mon Vidal, «costa trobar gent que 
vulgui dedicar el seu esforç a una 
cosa que no es veu, d’entrada, el re-
sultat», diu tot comparant aquest 
voluntariat amb altres com els 
«bancs d’aliments o assistència so-
cial, on veus resultat de seguida». 
Les noves formes de comunicació 

i les tecnologies, al mateix temps, 
han canviat molt les formes de 
relació personal. «Els fluxos d’in-
formació i novetats són tan accele-
rats que no dona temps per parar 
i pensar», considera, «i això fa que 
vagi canviant la mentalitat la gent, 
que està sent molt més, podríem 
dir, procliu a l’engany o la confu-
sió».  

Amb totes les dificultats, a l’en-
titat no falta gent per fer funcio-
nar les dues juntes. Una, amb un 
representant de cada activitat; la 
segona, la junta permanent, de sis 
persones constantment connecta-
des, pel que pugui sorgir, fer segui-
ment, recollir propostes, coordinar 
activitats, portar la comptabilitat i 
les relacions institucionals.

A tot això, hi ha la qüestió del 
finançament de tot aquest movi-
ment. Com la majoria d’entitats 
d’aquest àmbit, les fonts són dues: 

les quotes de socis i les subvenci-
ons públiques. Les associades a 
l’Ateneu paguen una quota men-
sual de 6 euros, mentre que la sub-
venció municipal pot variar segons 
l’any, però que es mou entorn dels 
2.000 euros per any.

En aquest cas, a més a més 
d’aquesta ajuda econòmica directa, 
hi ha la cessió del local, un espai 
gran que va ser seu dels jutjats de 
Terrassa i, després, del Consorci 
per a la Normalització Lingüís-
tica. La cessió, lògicament, té un 
compromís i una contrapart clara 
en termes de resultats. En Vidal 
ho expressa molt bé: «no cal que 
ningú ho digui, nosaltres som ac-
tivistes per vocació i creiem en els 
objectius culturals de l’entitat, però 
pel que fa al local, més encara, som 
molt conscients que  nosaltres hem 
de treure el màxim de rendiment, i 
no fallem ni defallim»

 >Ateneu Terrassenc, cultura i llibertat

L’activitat cultural omple l’agenda de la ciutat 
cada mes

 ▪ Exposició Barris de Terrassa, a la Maurina, col·laboració de l’Ateneu amb AV de la ciutat

 ▪ Toni Verdaguer en una conferència al local de l’Ateneu

Rutes culturals, Barris de Terrassa, entre altres propostes
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INFANTIL, JUVENIL I FAMÍLIES
Coneixermon
28 i 29 d’octubre: orientació a la Garrotxa

Extraescolar natura i esport 2023-2024
a partir del 19 d’octubre

Kames Kids Vallès
d’octubre a juny

ALTA MUNTANYA
FEMAlpí
28 d’octubre: el Carlit per la cara nord

EXCURSIONISME
Trescades pel Parc
11 d’octubre: Torrent dels Abadals

Travessades
15 d’octubre: Sant Vicenç d’Aladernet

Senders · Trescant pel sud de Catalunya
22 d’octubre: 2a etapa · Paüls – la Fontcalda – Estació de 
Prat de Comte

Horitzons
14 d’octubre: Coll de Bordoriol- Sant Marçal de Montseny

MARXA NÒRDICA
les sortides del divendres
6 i 7 d’octubre: curset d’iniciació a la marxa nòrdica
21 d’octubre: Memòria històrica i tast de vins i olis a 
Garriguella

> Notícies i propostes del Centre Excursionista de Terrassa

Espai CET

Orientar-se
Saber on som i cap on hem d’anar és una 
habilitat bàsica que qualsevol muntanyenc 
hauria de tenir. Equivocar-se un una 
d’aquestes preguntes, en el millor dels 
casos, pot significar no arribar a l’objectiu 
que ens havíem marcat. També pot 
significar haver de fer un esforç molt més 
gran del que caldria per assolir aquest 
objectiu, ja que és possible que calgui 

Hi ha persones que de manera innata tenen un sentit de l’orientació 
extraordinari. És com si portessin incorporada un bruíxola o un GPS 
al cap. Aquestes persones troben els camins amb facilitat, reconeixen 
immadiatament les referències del paisatge i van directes a l’objectiu marcat. 
D’altres tenen més dificultats, sovint dubten i a vegades s’equivoquen.

Però el sentit de l’orientació es pot treballar. Qui no el tingui de manera 
innata, no cal que llenci la tovallola. Sortir a muntanya amb gent experta, 
utilitzar mapes o, fins i tot un GPS, aprende a reconèixer els punts 
cardinals, els cims, les valls, les moltes referències que la muntanya ens 
regala, aprendre tot això de qui ja en sap, és una manera.

També hi ha activitats dirigides expressament a treballar aquest sentit: 
són les curses d’orientació. Aquestes activitats consisteixen a passar per un 
seguit de punts de control ubicats en un espai concret i ben delimitat, però 
sense la necessitat de seguir un itinerari definit. Aquests punts de control 
estan ubicats en un mapa que els participants no coneixen fins al moment 
de la sortida. Per completar el recorregut només cal passar per tots aquests 
punts de control i arribar a la meta.

La proposta
Al Centre Excursionista de Terrassa som molt conscients de la 
importància de tenir un sentit d’orientació ben desenvolupat per poder 
practicar amb seguretat les activitats de muntanya. És per aquest motiu 
que proposem activitats d’orientació per als més joves, perquè de ben 
petits ja adquireixin aquestes habilitats tan necessàries.

Coneixermon, el programa del Centre Excursionista per a infants i 
famílies, organitza aquest mes d’octubre una activitat d’orientació a la 
Garrotxa durant la qual es farà l’ascensió al cim del Bassegoda. Trobareu 
tota la informació d’aquesta activitat al codi QR que acompanya la 
fotografia.

Les activitats d’octubre

ce-terrassa.cat

ESPELEOLOGIA
del 12 al 15 d’octubre: cueva del Toyu i cuevón de Pruneda, 
Cantàbria

CIÈNCIES NATURALS
Botànica
7 d’octubre: recorregut per les fonts de Mura

CULTURA
4 d’octubre: presentació del llibre 100 vies d’escalada 
sostenible
19 d’octubre: presentació del llibre Excursions a les torres 
de telegrafia òptica de Catalunya

EXPOSICIONS
del 2 al 27 d’octubre: La imperfecció de la llum. David 
Millan

MUNTANYA INCLUSIVA
19 d’octubre: ascensió a la Tossa d’Alp

28 d’octubre: tastet de muntanya inclusiva - barra 
direccional

ACTIVITATS CET
Diada de Germanor 
1r d’octubre: a can Amat de les Farines

Caminada Solidària
29 d’octubre: per l’Anella Verda de Terrassa i el Rodal de 
Sabadell

desfer i refer part del camí o fer marrades 
innecessàries.

En el pitjor dels casos, no anar pel bon 
camí pot comportar trobar dificultats 
serioses en el camí: penya-segats 
inesperats, crestes complicades, parets 
insalvables, rimaies, forts pendents de 
neu... i un etcètera molt llarg d’obstacles 
que podem trobar a la muntanya i que 
podrien, fins i tot, provocar accidents.
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Terrassada Filosòfica: «Volem mirar la ciutat d’una 
altra perspectiva, treure la filosofia al carrer»

 ▪ ‘El Kalitxet ocupa i resisteix’
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Miquel Gordillo

«B àsicament, la Ter-
rassada és una gim-
cana filosòfica on hi 

ha diferents monuments o llocs 
d’interès que has d’anar a visitar i 
pensar en alguna frase, relacionada 
amb la filosofia, que resumeixi o 
representi aquell lloc», ens explica 
la Lídia Ginesta, alumna de l’Ins 
Can Roca i que enguany comença 
estudis universitaris. 

«A banda de monuments com 
poden ser les xemeneies de la ciu-
tat, el nostre profe ens posà com a 
treball que féssim fotos de llocs del 
nostre barri, en el nostre cas Bonai-
re, que il·lustrés què és la filosofia 
per nosaltres». El tema central de 
la Terrassada del curs passat va ser 
la recerca de la bellesa, «a través de 
fotos que representessin la bellesa 
de la ciutat per a nosaltres».

L’Helena Martos, també exalum-
na de l’Ins Can Roca, detalla com 
va anar tot plegat: «Cada institut 
tenia en el Google Maps un itine-
rari i havia de fer fotografies dels 
monuments i espais. En la foto ha-
víem de posar una frase sobre què 
significa la bellesa per nosaltres». 
Apunta la Lídia: «quan algú d’al-
tres instituts llegia la nostra frase, 
havíem d’iniciar una discussió filo-
sòfica: per mi la bellesa no vol dir 
això o vol dir altra cosa, es generava 
un debat entre els diferents insti-
tuts. Va estar xulo, la veritat.»

Segons el Dani Giménez, profes-
sor de l’assignatura i membre del 
grup Àdhoc, «la gràcia de qualse-
vol exercici de fotografia filosòfica 
és el fet d’aturar-se». Assenyala: 
«Normalment, anem a correcuita 
d’una banda a una altra, i el que 
ens ofereix la fotografia filosòfica 
és tot just aturar la mirada i posar 
un altre punt de vista a les coses 
que veiem de forma quotidiana. 
Aquest és el sentit de la Terrassa-
da». I afegeix de forma il·lustrativa: 
«ho veus al film El Show de Tru-
man: tot i que passen coses estra-
nyes al seu voltant, el protagonista 
no se n’adona, la primera setmana 
li cau un focus del cel i no és capaç 
de sospitar què està passant. L’úni-
ca diferència entre el Truman del 
principi i el posterior és que li can-
via la mirada». Per al Dani, aquests 
exercicis que proposem et perme-
ten veure belleses a zones on pas-
ses cada dia i no t’hi fixes».

Els gairebé 500 participants ha 
estat alumnat dels instituts Blan-
xart, Torre del Palau, Can Roca,  
Nicolau Copèrnic i Montserrat 
Roig de Terrassa, el Joan Oliver  i 
Vallès de Sabadell, l’IES Matade-
pera, i l’Arnau Cadell de Sant Cu-
gat del Vallès. 

Així, la satisfacció de l’experiència 
va ser un any més exitosa i molt 
ben rebuda: «Com a alumna et 
puc dir que sí que va funcionar. 
Haver de parar-nos a fer una foto i 
intentar trobar aquesta bellesa, em 

va fer aturar-nos i, hòstia, ho tenim 
aquí al davant, hem passat per aquí 
milers de vegades i no ens hi hem 
fixat!», diu la Lídia. «Sobretot 
amb les xemeneies, que són enor-
mes i boniques» apunta l’Helena, 
i afirma: «és diferent que amb les 
explicacions a classe, que poden 
ser interessants, però et distreus 
més (riures). Aquí a la Terrassada, 
t’obligues a estar més atent i es fa 
més divertit. A més el nostre pro-
fe era molt competitiu i ens deia 
que havíem de sortir a guanyar els 
altres centres, que també hi havia 
gent de Sabadell!» També reconeix 
que l’activitat era una oportunitat 
per obtenir una millor qualificació, 
«i el nostre grup va treure molt 
bona nota».

Passejar pels carrers, 
debatre, menjar...

«Pensem en els grecs, per a ells la 
filosofia és mirar el carrer. A Ate-
nes, Sòcrates sortia a parlar amb 
els ciutadans. Aristòtil treia els dei-
xebles al carrer, per això els deien 
els peripatètics, perquè sortien a 
passejar. La filosofia realment for-
ma part de la vida del carrer, i un 
dia a l’any la tornem a treure al seu 
lloc original».

L’acte dut a terme davant de les 
esglésies de Sant Pere el passat 10 
de març, va esdevenir una troba-
da general dels grups. «Ens vam 
reunir tots a les esglésies de Sant 
Pere, i és quan vam treure el men-
jar que havíem fet, que representa-
va un tema filosòfic. Per exemple, 
el meu grup en un dels plats vam 
representar el mite de la caverna 

de Plató. El sol era una truita de 
patates (L’Helena mostra una foto 
del mòbil). Aquí són les ombres, el 
foc, aquí els irascibles, que són els 
que primer s’enfaden». «A segon 
de batxi treballàvem uns filòsofs en 
concret, i els vam agafar frases fa-
moses per parodiar-les, per exem-
ple la frase «només sé que no sé 
res», canviar-la per «només sé que 
vull menjar», diu la Lídia, o sigui, 
«intentar veure també una mica 
aquests filòsofs amb més humor».

«És mirar la ciutat d’una altra 
perspectiva, treure la filosofia al 
carrer», afirma el Dani, «i que els 
alumnes interactuïn amb altra gent 
i altres centres». Assenyala el pro-
fessor que la trobada «és com ens 
imaginem el que era una àgora gre-
ga: gent ajuntant-se, parlant, discu-
tint, menjant». També es va fer a 
final de curs un acte d’entrega de 
premis i diplomes de les diferents 
categories: fotografies, turisme, 
menjar, etc., que suposà la clausura 
de la Terrassada.

El tema central 
de la Terrassada 
del curs passat va 
ser la recerca de la 
bellesa. El present 
curs s’ha escollit 

com a temàtica les 
dones i la ciutat

Aquest any, per exemple, tenim 
un institut de Sentmenat, uns 
quants de Terrassa, tot i que hi ha 
centres de tot el Vallès Occidental. 
Fins i tot tenim una profe que ha 
marxat a Sort, així que tindrem 
participació d’un centre del Pallars 
Jussà.Totes les edicions han estat 
en aquesta línia. El tema d’en-
guany serà la ciutat i les dones.

«Crec que la filosofia s’hauria 
d’intentar plantejar una mica més 
interactiva, per exemple parlar 
de Descartes i fer un debat sobre 
per què creiem que ell opina així, 
o això no ho entenem prou bé». 
Confessa la Lídia, «a mi m’agrada-
ria seguir la Terrassada, com s’ho 
estan passant els diferents grups, i 
segur que ho seguiré per les xar-
xes». Al hashtag #terrassada2223 
a Twitter es poden veure les fotos 
i els aforismes creats enguany.

L’única novetat de moment de la 
Terrassada, la qual compta amb la 
col·laboració de la Societat Cata-
lana de Filosofia i  l’Ajuntament 
de Terrassa, és la temàtica sobre 
la dona: «Hem d’intentar buscar 
el rastre de les dones per la ciutat, 
canviant les ulleres», en paraules 
del professor. “Ho vam decidir a 
final de curs i propiciat amb coses 
que han succeït com tot el que ha 
passat amb la selecció espanyola 
de futbol. Pel que fa a la difusió, 
«ens interessa promoure-ho, clar, 
com més gent som més aprenem, 
i més estructura tindrem. Així 
i tot, hi haurà un mínim de 500 
persones. Podrem fer un festival, 
i la Setmana de la Terrassada!», 
apunta amb optimisme.

El passat curs va tornar a reeixir amb èxit la proposta per 
apropar i oferir una manera diferent de conéixer la filosofia, 
més propera i al carrer,  en què participaren més de 500 
alumnes  de diversos instituts de la ciutat. El professor de 
Filosofia Dani Giménez, i dues alumnes participants en la 
darrera edició, ens expliquen com ha estat l’experiència 
viscuda, així com les novetats de cara el present curs, en 
què la Terrassada comptarà amb més instituts de la mà 
del grup Àdhoc de professors de filosofia de la comarca.

 ▪ Trobada de grups de la comarca de la Terrassada Filosòfica el passat 10 de març davant les esglésies de Sant Pere

 ▪ Plat elaborat per l’alumnat d’un dels grups de l’Ins Can Roca a la Terrassada, 
el qual representa el mite de la caverna de Plató.
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El secret del Bosc Vell
Jordi Sellarès

D ino Buzzati (1906-1972) va ser un dels grans escriptors italians del 
segle XX. Si bé Il segreto del bosco Vecchio, publicat originalment 
l’any 1935, no arriba a la profunditat existencialista d’El desert dels 

tàrtars, ens deixa també unes reflexions imprescindibles i imperibles.

Quan el coronel Sebastiano Procolo, un home dur i orgullós, esquerp i des-
confiat, hereta el Bosc Vell, a la vall de Fondo, ben aviat s’adona que els seus 
plans d’explotació forestal no es desenvoluparan de la forma que ell pen-
sava. Primerament, perquè hi ha un altre hereu, el seu nebot Benvenuto de 
només dotze anys que pot ser que li disputi la propietat. Per altra banda, el 
Bosc Vell és habitat per animals amb capacitat de parla i per esperits dels 
arbres i dels vents. I no sembla que gran part d’aquests estiguin d’acord 
amb els plans d’explotació de Sebastiano.   

A partir d’aquesta premissa, Dino Buzzati construeix una faula que té certs 
punts d’ecologisme i de realisme màgic encara que no us espereu un con-
flicte èpic rotllo Princesa Mononoke. Aquí tot és més pausat, evoluciona a 
foc lent. Hi trobem animals que parlen entre ells i amb els éssers humans, 
mentre aquests ho entomen com si fos d’allò més normal; els esperits dels 
arbres que es passegen amunt i avall i que convoquen reunions i cerimò-
nies; els vents que lluiten per la supremacia a la vall de Fondo. I enmig de tot 
això, els plans del Sebastiano per treure el màxim de rendiment del Bosc 
Vell i per desfer-se del Benvenuto. Cadascun dels personatges i esperits 
que poblen el Bosc Vell té la seva pròpia personalitat, els seus interessos 
i la seva evolució

El secret del Bosc Vell ens parla de l’etern conflicte entre el món de la natu-
ralesa contra tots els que en volen treure rendiment econòmic. Com l’ava-
rícia, l’orgull i la voluntat d’acaparar i enriquir-se es converteixen en un dels 
principals mals de l’ésser humà; i no només en la relació entre els humans i 
la naturalesa, sinó també en les relacions entre els propis humans. Aquest 
llibre també ens revela, encara que sigui de forma subtil, que l’única solució 
passa per tornar a tenir relacions més harmonioses, sinceres i solidàries 
amb la naturalesa i entre nosaltres

Si tenim en compte la crisi climàtica mundial, propera al col·lapse, i els con-
flictes de rigorosa actualitat que s’escampen arreu podem afirmar, sense 
por a equivocar-nos que El secret del Bosc Vell, malgrat estar escrit a mit-
jans anys 30, esdevé una lectura d’allò més actual i necessària.

 → LLIBRES

FITXA 

El secret del Bosc Vell

Dino Buzzati

Traducció de David Nel·lo

Males Herbes,  
Barcelona, 2020 

180 pàgines

HORITZONTALS:  1. De camí a la Provença passem a dar-
los el condol, però els mosquits s’hi queden (dos mots) / 2. 
Cases en honor d’en Mundet. Això no obstant, a la mallor-
quina / 3. La lletra que t’encendré. Fa de mal tallar, és una 
línia. Hi queda el cap de vergonya / 4. Una pedra a la cara. 
Colpiran els ocells de l’Alt Aran. Un primer del menú / 5. No 
deies la veritat: d’alguna manera estimen. Riuré sense àni-
ma quan feriré sense fe / 6. Capacitat per seguir al volant. 
Costums pràcticament ancestrals / 7. Drap de cuina amb 
funcions molt concretes. Fan companyia a l’americana / 8. 
Podria estar querat, si no tingués un pòquer. Per uns inge-
nu, per altres pallús / 9. Dues sense cap ni peus. Cavitats 
orgàniques / 10. Doni mostres d’amor a la japonesa. Neteja 
uterina fins que tot queda ben gratat / 11. Escàs ús de raó. 
Del conflicte per la qüestió dels colors. Un cor ben defor-
me / 12. Pudor força sospitosa. Problema amb la pixera 
d’ençà que vaig anar a Súria / 13. Porta tot d’anells i ni una 
sola joia. No pico bé, estic encostipat.

VERTICALS: 1. Aplec on els alarbs hi poden anar amb pija-
ma. Més enllà de la vençuda, car és massa ràpida / 2. Al cor 
de cada fill. Reforcem el repeu d’un mur, la base. No identi-
ficat / 3. El comprador la vol com més llarga millor. Es dei-
xa abraçar per Morfeu a falta de res millor / 4. Planeta que 
rau en el caos. Consistència del material a partir de text. 
Col isolada / 5. El de Vic hi veu un bistec, però és una corda. 
Exemplar de vegetal que provoca una urticària total / 6. 
Tercera en discòrdia. Com que no pesava, un de dretes se’n 
féu un avió. Iniciació a la iniciació / 7. Com a xarop o mel 
en fa un gra massa. Unes quantes pàgines d’actualitat, de 
l’última a la primera / 8. Bosc a totes les comarques. Són 
coses d’amics / 9. Al mig del perpal. Mates com alls arnats. 
Amuunt!, però avall / 10. Quan el cridem a casa és un àngel, 
quan marxa un estafador. Llebre o conill / 11. Eròtic sense 
convulsions. Refús no de la llei ans del doctor / 12. Subju-
gats, dominats. Fragment sonor que acaba en ruptura.

 → MOTS ENCREUATS Pau Vidal
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 → PERFIL: LINA ÁLVAREZ, AGENT LITERÀRIA

• Volies ser editora?
Editora no, agent. Però, a veure, el primer 
interès és la llengua. Per motius una mica 
sòrdids, perquè vaig haver de viure en un 
poble, al camp, en una casa de la qual no 
podia sortir, sempre ho comparo amb un 
segrest. Durant 15 anys, tot el que podia 
fer per intentar evadir-me era llegir, que per 
sort ja m’agradava molt, i després més en-
cara.

• Vas sortir d’allà per venir a Barcelona a 
estudiar filologia?

Vaig fugir i venir a fer el que més volia, es-
tudiar filologia. I faig per fi el que volia fer, 
molt tard, perquè vaig entrar a la universitat 
amb 26 anys, però ho vaig fer. Després, les 
col·laboracions i treballs amb editorials i, 
així, descobrir que el que més m’agrada és 
acompanyar les autores durant el procés de 
l’escriptura.

• No t’interessava escriure?
Sempre he escrit, però mai he sentit el desig 
de publicar, no ho comparteixo, el que es-
cric. És personal.
 
• T’agrada més fer aquesta mena de tre-

ball com de celestina entre gent que es-
criu i les editorials?

Hi ha molta gent que vol publicar. No tot 
és bo, clar. Però quan veus quelcom i que tu 
pots ajudar perquè millori, polir i trobar-li 
sortida, això és molt bonic.

• Com s’estableix aquesta relació?
Com t’he comentat, vaig llegir molt per 
editorials i he conegut molta gent que es-
criu i que, en aquest camí, et fa confiança. 
Després, comences a rebre escrits. Altres 
vegades, tu veus escriptors o potencials es-
criptores que potser podrien publicar i vol-
drien. I persones que no pensen en publicar, 
però que escriuen bé o tenen una història 
interessant.

• Com defineixes l’agent?
L’agent és el pont entre l’escriptor i l’editor. 
Però treballa per al primer. L’agent coneix 
el manuscrit i busca el segell editorial que li 
vagi millor. Aquí, has de negociar les millors 
condicions per a l’autor. I a mi, com que 
m’agrada acompanyar, doncs ho faig, encara 
que no totes les autores hob necessiten.

• Podries concretar una mica més això de 

l’acompanyament? O sigui, tu no creus 
que tu siguis un diamant, però sí que vols 
que els altres diamants polir-los. 

Sí, és que soc millor lectora que escriptora, 
crec. I aplico tot aquest bagatge a l’obra de 
les meves autores, des del respecte de l’estil, 
clar, intentant que sigui el més atractiu pos-
sible per al lector. O si vols, per dir-ho d’una 
forma de carrer, soc provadora de llibres.

• Hores sense fi de lectura, no?
Moltes. Confesso que durant els anys de 
lectora per a editorials vaig aprendre molts 
trucs, allò que es coneix, grosso modo, com 
a lectura en diagonal professionalitzada. De 
totes maneres, amb els meus clients no ho 
aplico, això. Perquè sempre dic que haig de 
ser la segona persona que millor conegui el 
llibre després de l’autor.

• Has dit clients? 
Sí. És un terme que feia servir la Carme 
Balcells, que és el meu model.

• En quin moment o per què et decideixes 
a córrer sola com a agent? 

Una de les autores que ara està a l’agència, la 
Glòria Sabaté, estava escrivint una novel·la, 
que es publicà el 2020, en plena pandèmia, 
i em va demanar, «per favor», que l’acom-
panyés. Jo havia estat alumna seva a la uni-
versitat. La vaig acompanyar, va guanyar el 
premi Néstor Luján de novel·la històrica. 
Totes dues molt contentes, pots imaginar... 
I és això, ella és la culpable de que nasqués 
la Galatea. Abans ja havíem tocat el tema, i 
això em va fer decidir.

• Però, com es comença, com és això 
d’aconseguir clients escriptors?

Confesso que em sentia molt insegura. 
Però després de l’experiència amb la Glòria 
em vaig dir: «qué leche! Telefono on sigui 
necessari». Com que ja tenia contactes, no 
va ser tan complicat. Vaig anar presentant el 
meu projecte i fins aquí.

• De totes maneres, l’agent no pot ser no-
més una valenta molt decidida, no?

No, clar. Hi havia gent que coneixia el meu 
treball com a lectora a Penguin i les altres, i 
vaig ser una lectora útil. De fet, vaig ser jo 
qui decidí deixar l’editorial.

• Jo ara et diria que em sembla quasi de 
novel·la, èpic, pretendre fer-se lloc en un 
món com el de la literatura... 

Sí, és difícil, però és molt guai. Primer, acon-
seguir autores que ja han publicat; després, 
descobrir de nous. Però, em vaig posar i en-
davant, moltes trucades i videoconferències, 
amb moltes editorials, la pandèmia va aju-
dar, perquè tot el món funcionava així.

• Com han estat aquests dos anys? Inver-
sió...? 

No. Zero infraestructures, només temps. 
Mentre muntava l’agència, anava corregint 
audiollibres. Ara, encara amb precarietat, 
però ja amb un grup d’autores i obres publi-
cades. Ara ja és un continu... 

• Així, tot bones notícies.
No tot. Algun autor ja m’ha deixat. I només 
porto dos anys!! 

• Desànim?
No. Passa que alguna gent no té prou pa-
ciència. El món editorial és molt lent, i l’es-
criptura dona molta inseguretat. És normal 
que tingui la sensació que la gent no està 
treballant bé. 

• Estàs rebent molts textos?
A la bústia sempre tinc uns 20 manuscrits. 
Vaig llegint i valorant i tornen a entrar.

• I publicar? 
Ja hem publicat algunes obres. Hi ha altres 
que es publicaran a final d’any, i en tinc per 
l’any vinent també. Això camina... 

«Aquí a Terrassa hi ha 
un moviment cultural 
important,  
no només pel que fa  
a la literatura»

• Alguna temàtica en especial?
 Hi ha una part molt important, no de-
clarada, però jo soc així i, per tant, és ine-
vitablement i surt així: el feminisme. Hi ha 
autores que he buscat perquè han fet quel-
com que crec que s’ha de explicar; o autores 
que el discurs ja va travessat pel feminisme. 
M’interessa donar-li veu a aquest discurs i a 
aquestes autores. No és exclusiu, també re-
presento autors, evidentment, però és una 
part molt important aquesta.

• Treballes per tenir autores que venguin 
molt?

Sempre vols vendre molt, clar. Però la pri-
mera preocupació és literària. Intento que 
hi hagi alguna cosa que sigui comercial, 
però no tot el que tinc és comercial. Literari 
sí. Literari són i molt bons. Tinc gent molt 
potent. De veritat. El que passa és que jo no 
soc encara prou forta. 

• Què és comercial?
Comercial és una cosa que agrada a tanta 
gent que difícilment tenen alguna cosa en 
comú, un públic molt ampli. El que jo re-
presento té una qualitat literària que has de 
tenir un cert bagatge lector o una certa sen-
sibilitat literària per poder-ho assaborir. Si 
tu agafes, per exemple, el llibre de Gemma 
Gorga, no t’està explicant un viatge a l’Índia 
trepidant i ple d’aventures. Són reflexions 
que són gairebé poesia. Has de tenir una 
sensibilitat per poder-ho gaudir.
Després, hi ha la literatura més combativa, 
la feminista perquè ens entenguem, vaja. 
Que evidentment no interessa a tothom. 
I que no tothom està d’acord amb això. Jo 
crec que té una importància social gran, que 
és una cosa que ha de publicar-se, que ha de 
llegir-se. Però no és massiu. Ho hauria de 
ser, però no ho és.

• No tota la bona literatura és comercial?
No. Per exemple, la poesia no és comercial.

• Des d’una altra perspectiva, creus que hi 
ha conflicte entre cultura erudita i cultu-
ra popular? 

No. Son Don Quixot i Sancho. Es porten 
molt bé, no? Un no és sense l’altre. Jo crec 
que han d’anar de la mà. 

• Això també en literatura?
Sí, clar. Ja t’ho he dit, la relació està molt ben 
representada pel Quixot i Sancho.
 
• Finalment, per què Terrassa? Literària-

ment, has trobat quelcom especial?
Tinc moltes autores de Terrassa, la majo-
ria són poetes. Quan vaig crear l’agència ja 
els coneixia. O sigui que ha estat fàcil: vaig 
pensar: l’Esther, l’Àlvar, la Saida... Aquí hi 
ha un moviment cultural important, no no-
més pel que fa a la literatura. Hi ha de tot, 
és meravellós. Hi ha editorials, com la Tija, 
La Temerària... Només faltava una agència, 
i aquí estem!

«Cultura erudita i 
popular són una,  
es necessiten»
Des de Coria (Sevilla) arribà la Lina Álvarez a Terrassa, fa 14 anys, on 
dirigeix l’agència literària La Galatea, creada per ella mateixa i que 
compta amb autores com l’Àlvar Masllorens, Gemma Gorga, Glòria 
Sabaté, Mariano Pereyra, Iris Borda, Esther Cánovas, entre altres, a 
més d’il·lustradores. Estudià Filologia Hispànica a la UB i un màster 
d’Edició a l’Autònoma. Pràctiques a un agència literària de la qual va 
ser acomiadada per quedar-se embarassada, «la jefa era dona i mare, 
això ho pots dir!»; i treballa com a col·laboradora externa a diferents 
departaments de Penguin Random House, durant més de 10 anys.


